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TEMA: Bompengar 
J dette nummeret av Veg i Vest har vi vald å bruke

ein del plass på eit emne som i lang tid har hatt stor

interesse for oss vestlendingar, og som i den siste tida

er blitt endå meir aktualisert i samband med 

transportplanen for Bergensområdet, som vart

presentert i november.

Bompengar vert av del fleste sett på som elt onde, elt

tillegg til skatt og utg1fter til ferjereiser, som vi her vest

alltid må rekne med. Likevel� det kan vere nyttig å 

sjå litt på kva vi har fått att, utan at den einsk1lde har 

betalt seg bankerott. Og det ka!! kan hende . . 
vere ei trøyst for nokon av oss a v1te at Bergen 1kk;e

er eineståande om vi får innført eit bompengesystem

for byen. L1knande kan em fmne andre stader i 

verda. Eineståande kan det derimot bli om 

innbyggjarane av Stor-Bergen går saman om felles

innsats for å skaffe byen så snart som mogleg det han

treng så sårt: e1t tenleg vegnett. Det er snakk om å 

investere 80 mill. 1 form av kr. 5 pr. dag på kvar av oss
_ for å spare 600 mill. kroner året.1 Og dette er likevel

eit nettotal, om vi ser på kva dette kan føre til av auka

aktivitet mnan næringsliv eller reiseliv, innsparte 
midlar og dermed rimelegare varer og tenester, berre

for å nemne noko. Og veit du eigentleg kva kø-ståing,
med bensin-slukande motor og utsliten clutch, koster 

deg kvar dag? 

Bompengar vert no lansert fle1re stader i landet, etter 
som kampen om dei statlege vegmidlane t1lsp1ssar
seg. 

I dette nummeret av Veg i Vest har v
i 

freista ta opp 
emnet bompengar frå htt ulike synsvinklar, m. a. med
inntrykk frå USA, der to av våre kolleger var på
«bompenge-tur» i ma1 1 år. 

Red. 

GOD 
]UL! 

Vi kan sjå attende på 
eit uvanleg aktivt og in
teressant år i vegvesenet 
i Hordaland ved ko
mande årsleitet Vi kan 
syne til nybygga i Fyl
lingsdalen, til anlegget på 
Nordre innfartsåre, som 
kom i gang tidleg på 
året, til Strandebarmsve
gen, til sysselsettings
arbeidet i Indre Hard
anger, som gjev prov for 
stor innsatsvilje frå alle 
partar - og kan hende 
eit ganske fleksibelt «by
råkrati»? Vi kan syne til 
avtalen om fullprofilma
skin, ein fantastisk fram -
gang på EDB-området 
eller til transportplanen 
som kan bety lysare tider 
for Bergensområdet, 
berre for å nemne noko. 

Vi har vel grunn til å 
seie oss nøgde med 
mykje av det som er 
skjedd i 1983, og kan 
hende det er endå større 
grunn til å gle seg over 
at mykje av dette gjev eit 
visst positivt perspektiv 
for tida framover, sjølv 
om vi kanskje ikkje skal 
driste oss til å sjå så langt 
fram førebels. Vi veit i 
alle høve at 1984 kan sjå 
ut til å bli eit like aktivt 
år, med stor innsats på 
stader der behovet er 
stort, og med spanande 
ting i vente. som td full
profilmaskinen 

Skal v1 1kkje vere 
samde om at vi har 
ekstra god grunn til a 
ønskje kvarandre e1 rik
tig GOD JUL og e1t ekstra 
godt nytt år? Red.
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VEGSJEFEN 
BAR ORDET 

Positive utsyn for 
1984, men grunn til 
uro for vedlikehaldet 
I statsvegbudsjettet for 1984 er det gjort 
framlegg om 287,6 mill. kr. hl riksveganlegga i 
Hordaland. Løyvinga er som venta, og det er 
gledeleg å merka seg at vi har konsentrert 
anleggsdnfta vesentleg dei siste åra. I 1984 får 8 
anlegg ei løyving på meir enn 10 mill. kr. Det er 
også grunn til å gle seg over at det l 

statsvegbudsjettet for neste år er gjort framlegg 
om å forskottere 42 mill. kr. til riksveganlegg 
Våre sentrale styresmakter bør merka seg at 
samtlege forskotteringar er i Hordaland fylke 
Vegstandarden i vårt fylke er sjølvsagt 
hovudgrunnen til dei store forskotteringane I 
tillegg tll desse forskotteringane kJem Bergen 
kommune sme store forskottenngar og t1lskot Ill 
Nordre mnfartsåre, og dessutan fletre 
bompengeanlegg. Vt får d1for et mtens1v 
anleggsdrift på nksveganlegga våre neste år. 

Av statsvegbudsJettet for neste ar går det v1dare 
fram at vedllkehaldsløyvmgane til nksvegane 
berre er auka med kanpt 5% Det er mmdre enn 
pårekna pnsst1gnmg. V1 far tkkJe noko tillegg for 
å møta aukande slltasJe grunna auka trafikk I år 
har v1 auka akseltrykket til 10 tonn på fle1re av 
våre hovudruter Det same vil skie neste ar. da 
v1 mellom anna vil auka akseltrykket pa E76 og 
Rv 47. Resultatet vert auka sl1tas1e pa vegane 
utan tilsvarande auke I vedl1kehaldsbuds1ettet 

Det er grunn til uro over den reelle nedgangen 1 

vedl1kehaldsløyvin9ane. og v1 bør no vurdere 
om tkkJe tida er mne til a korte mn 
p1ggdekksescmgen her pa Vestlandet V1 kunne 
da oppna em vesentleg reduks1on av sl1tas1en pa 
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vegdekka både på riksvegane og på de1 
sterkast trafikkerte fylkes- og kommunale 
vegane. Etter å ha studert temperaturkurvene 
ymse stader i fylket for månadene oktober, 
november og april, meiner eg at dette kan 
gjerast utan at det går ut over trafikktryggleiken. 
Ei mnkorting av piggdekksesongen vil også setja
vegvesenet i stand til å gjennomføre ei men 
effektiv strøing i tida like før og like etter at 
piggdekka blir nytta. 

Fylkesvegbudsjettet for 1984 er i skrivande 
stund ikkje lagt fram, så det får eg koma tilbake 
til seinare. 

E1t anna område som eg finn grunn til å 
kommentere er ei gledeleg melding om at v1 
neste år vil få utvida vår datakraft. I tillegg til 
fle1re mikromaskiner vil v1 som eit av få fylker. fa
ei ny minimaskin. 

Vi har alle fulgt med i den sterke satsmga som 
er gjort siste tida for å utnytte vårt EDB-anlegg 
fullt ut Det gJeld både planavdelinga, 
dnftsavdelmgane og admm1strasjonsavdelmga, 
og det trass i få mngangar til maskina og ]!ten 
reknekapasitet. 

Men endå meir er det grunn Ill å ta hatten av for
b1lt!lsynsavdelmga som har gJort em 
kjempemnsats s1dan dei fekk full nytte av
anlegget I nybygget. Den sterke satsinga pa 
det!e feltet gJev no løn for strevet, både ved at
vi far em betre arbe1dss1tuas1on og e,t betre
t1lb�d til kundane. I t1lleg9 ttl dette får vi no ogsa �tv1da kapasiteten var pa dette omradel.
som sa avgJort har framtida for seg

Til slutt vil eg ynskJe alle e1 riktig god Jul

I Mar11nsen 



Ved å berale bompenger på
innfartsvegene ril sentrum vli v1 
innen 12 år slippe det meste av 
}(øene inn og ut av byen. Uten 

slike tiltak kan v1 bli stående i 
køene i opp tl/ 30 år til. 

(FOTO V ARNESEN) 

Bompenger 
kan få 
Bergen 
utav 

bakevjen 

Med bompenger kan byen få vegbehovet 
dekket innen 12 år fra 1986, hvis ikke, kan 
det ta 30 år ... 

Transportplanene for Bergensområdet, den delen som 
omfatter vegsektoren, ble lagt fram i november. Den 
har, som ventet, medført en del reaksjoner. Det er 
ikke hver dag en foreslår å legge en ring av bompen
gestasjoner rundt et bysentrum. Mange vil se dette 
som en ekstra utgift som blir pålagt bergenserne. Vi 
tror likevel det er grunn til å se på hva vi får igjen for 
å investere fem kroner dagen. Det er noe som heter 
«utgifter til inntekts ervervelse». Vi tror nemlig at 
denne femkronen hver dag vil gi Bergen og bergen
serne flerfold igjen på lengre sikt. 

Det må dessuten pekes på at vi betaler langt mer i 
dag for den vanskelige trafikksituasjonen i byen. Totalt 
koster problemene oss hvert år om lag 600 mill. kro
ner, mens bompengene vil innbringe ca. 70 mill. kro
ner årlig. Samtidig vil det da foregå arbeid som gjør ._

situasjonen lettere så å si fra dag til dag. ., 
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Nøkkelen til a få Bergen ut av 
trafikk-uføret er bompenger. 
mener Anld Eggen 

(FOTO E GRØNSDAL) 

• Det er Arild Eggen fra veg
kontoret som har hatt hovedan
svaret for planen sammen med
Sindre Lillebø.

- Situasionen 1 dag er at
Bergen taper omland til resten
av landet, kommumkasjonene
fra/til utlandet svikter, og vi står
fremdeles uten fast vegforbin
delse til resten av landet. Sam
tidig skjer det en reell utf1yttmg
fra hele regionen, mens ar
beidsplassene fremdeles ligger

Hva har vi? 

Bergen sentrum 1 dag. BIier og 
mennesker forme/Jg «s/ass» om 
plassen, og all hovedtraflkk må 
gJennom byen. 

(FOTO V ARNESEN) 

i Bergen. Transportbehovet har 
økt enormt fra 60-tallet, uten at 
vi har kunnet tilfredsstille det 
på skapelig vis. Vi kjører 
fremdeles på innfartsårer av 

- Dagl!ge køer 1 og utenom rushtiden
- En trafikkmengde pa opptil 30 000 k1øretøyer I døgnet pa enkelte

veger 
- Hastighet pa helt ned 1 8-10 km/t pa gatenettet I Bergen og pa 

innfartsarene 
- Store vansker for kollekt1vtraflkken og stadig økende behov for 

subs1d1er 
- Trafikkulykkene 1 Bergen øker for hvert ar 

Luftforurensing er et stort problem langs de sterkest belastede 
innfartsvegene og 1 sentrum (En bil i kø forurenser opptil 7 
ganger sa mye som en bil I normal kJørefart.) 

- Et riksvegnett med svært vanerende standard. 25 prosent av 
nksvegene e1 sa smale at de ikke kan fa gul stripe 1 midten for a 
markei e to kjørefelt 
Standarden pa gang og sykkelveger er svært varierende. og 
det finnes ikke� pa langt nær tilstrekkelig utbygd gang- og syk
kelvegsystem 
Lt sentrum som er 1 ferd med a kveles av trafikk 
bn rekke kommumkasJons or; transport11lbud forsvinner na fordi 
byen ikke l�.:11<..JE:r r-,r Pl mterr-,ssanI marked 
F'olk flytter 

førkrigsmodell, påpeker Arild 
Eggen overfor Veg i Vest. 

- Problemene vil bare øke

Hva kan
• 

0 

VI oppna
for maks. 5 kr. dagen?
Vi kan få løst de viktigste
vegproblemene på 12 år 1
stedet for at det kan ta 
opp til 30 år med vanhg
statlig bevilgnmgstakt _ og hva er 1gJen av Bergen 
da? 

- Mindre støy, mmdre for
urensmg. 

- Antallet trafikkulykker reduseres med ca. 40 pro·sent. 
. Et vegnett v1 kan være

tJent med, som . del l ll ., gJØ
r e ere a komme fra bydel

til bydel, og som reduserer presset på sentrum. · Et Bergen sentrum som igJen blir lll å leve og trives 1' med Plass til menn
E
e
t 
s
b
ke

d
r og ikke bare biler 

e re utb d sykk I 
yg gang- og 

e vegnett Lavere reise- og irans-portutg1fter (ca 600 ·rnllJ..)r ar) ' 
V1 unnga k V _ r øproblemer1 sparer tid 



Hva koster køene oss? 
nestykket til å gå opp. (800 
mill. + 1200 mill. = 2000 mill. 
= 2 milliarder.) 

. Det overbelastede vegnettet i Bergen koster i dag om lag 600 
mill. kroner årlig i kjøretøy- og tidskostnader. 

Veg i Vest har for enkelthets 
skyld listet opp problemer, 
kostnader og positive resulta
ter. 

_ Det koster deg daglig et unødvendig stort bensinforbruk og stor 
slitasje på bilen. 

_ Det koster deg daglig i form av økte priser på varer og trans
porttjenester, fordi butikker og firma må legge på prisene sine 
for å få dekket inn de store transportutgiftene. 

- Egentlig har Bergen nå
valget, presiserer Eggen. -
For med et ekstra kort på hån
den, verdt 800 mill. kroner, må 
det stå veldig dårlig til 1 Fi
nansdepartementet og i Stor
tinget hvis de ikke går inn for 
større bevilgninger til riksveg
utbyggingen i Bergen. Dette er 
som nevnt forutsetnigen for 
opplegget. 

_ Trafikkulykker og uforholdsmessig mange mindre skader på bi-
lene. 

_ Det koster deg daglig i form av den tiden du tilbringer i kø tiVfra 
sentrum eller i leting etter parkeringsplass. 

_ Det koster oss enda mer tid dersom det skjer et uhell på vegen, 
og innfartsårer og sentrum korkes til så å si umiddelbart på 
grunn av den store overbelastningen på vegene. 

_ Det kan med tiden koste byen arbeidsplasser og sentrumstilbud, 
fordi sentrum etter hvert vil bli så lite funksjons- og konkurran
sedyktig på grunn av for mye trafikk og for dårlige adkomstfor
hold fra de ytre bydelene. 

I tiden siden planen ble pre
sentert har han vært opptatt 
med å informere i alle mulige 
organ om transportplanen og 
hva den vil si for Bergen Det 
vil også bli sendt ut en avis til 
hver husstand i Bergen med or
ientering om hva dette går ut 
på Det er svært viktig å mfor -
mere, slik at hver enkelt vet 
hva saken gJelder før bystyret 
skal ta stilling til saken i mars 
1984. Dette gjelder i stor grad 
fremtiden for byen og alle som 
bor her. 

etter som tiden går, samtidig

som mulighetene for å få fi

nansiert et tjenlig vegnett min

ker med årene. Det er og klart

at investeringer i Bergen vil

være låst til Nordre innfartsåre

fram til 1995, med tilbakebeta
lingen til Bergen kommune.
Her blir ikke mye igjen til de
andre store prosjektene byen
har behov for. Med den be
vilgningstakten vi har i dag, 
kan det ta 30 år før vi kan få et
brukbart vegnett her. Dette er
utgangspunktet for arbeidet 
vårt, slår Eggen fast

_ Med rasjonell anleggsdrift 
vil det ta om lag tre vegplan
perioder (1986-1997) å bygge
ut nye veger, forbedre deler
av det gamle og gjøre utbed
ringer i osentrum, og det vil
komme pa ca. 2 milliarder kro
ner. 

_ Spørsmålet er hvordan 
man kan skaffe så mye penger.
Det går hvis alle yter sitt, me
ner Eggen. - Nå yter kommu
nen allerede så mye at v1 kan
ikke vente mer derfra, men vi
forutsetter en viss godvilje i
form av en økning 1 rammene
fra staten sm side. 

I tillegg lil dette har vi altså
1agt opp til at trafikantene beta
ler bompenger, parallelt med

at vegene bygges ut i alle ret
ninger samtidig. 

Med fem kroner pr. enkelt
billett, fire kroner pr. kupong 
og 175 kroner pr. månedskort 
for personbil vil vi netto få inn 
vel 70 mill. kroner i året. På 
tolv år vil vårt lokale bidrag 
beløpe seg til vel 800 mill. kro
ner. Får Bergen da tildelt 400 
mill. kroner i hver av de tre 
vegplanperiodene, får vi reg- Røa 

De viktigste vegbehovene: 
Med bompengeinnkreving på åtte steder rundt sentrum er det 
meningen å realisere følgende planer fram til 1997: 
- NORDRE INNFARTSÅRE: Fire felt Nygårdstangen-Midtbygda og

ny tofelts veg Midtbyqda-Vågsbotn (542 mill. kroner).
- SØNDRE INNFARTSÅRE Fire felt Hop-Danmarksplass, toplans

kryss på Danmarksplass, ny tofelts veg Hop-Midtun og fullføring
av Strawnevegen (446 mill. kroner).

- VESTRE INNFARTSÅRE Fire felt Nygårdstangen-Gravdalsvat
net, tofelts tunnel gjennom Lyderhorn og fullføring av tofelts veg
Bjørgevegen-Fyllingsdalen (Sandeidvegen) (627 mill. kroner)

- ØSTRE INNFARTSARE: Midtun-Espeland (start på ny tofelts veg)
(69 mill. kroner).

- BERGEN SENTRUM: Nedbygging/ombyggmg av trafikkarealet i
Bergen sentrum etter hvert som trafikkårene rundt sentrum star
ferdige (35 mill. kroner).

- ANDRE PROSJEKT Forbedring av eksisterende vegnett, med
trafikksikring, opprusting og støydempende tiltak (220 mill. kro
ner).
Midlertidige løsninger: Havnetraseen (Møhlenpris) (15 mill kro
ner) og trefelts veg F1øsanger-Danmarksplass (24 mill. kroner).

VEG I VEST 7 



Eit av dei nyare bomvegpro
sjekta i Hordaland er Arnampa
tunnelen, som van opna i 1980. 

(FOTO T HAUGEN 

Per Steffen Myhren, øk. 
sakshandsamar ved veg
kontoret, har arbeidd em 
del med utgreiing av 
bompengefinansiering for 
vegprosjekt her i fylket. 
I vår var han også i USA 
saman med Kristen Oen, 
planavdelinga, for å siå på 
bompengeprosjekt og 
-ordningar der. I dette
innlegget ser han nærare
på korleis bompengeord
ninga fungerer, og spør:
er vi «nokke for oss sjøl»
her i Hordaland, eller finst
det og andre som betaler
forskotsbompengar?

Vi får dessutan lenger 
ute 1 bladet vite litt om 
kva bompengeordningar 
som finst i USA, der Myh
ren har ferske inntrykk 
frå. 

rn. 

UJ3 N. Kr.4 

-• o... (3,s t) N: Kr. 8 

Bompengar sesam-
sesam for utbygging av 
vegnettet, eller ekstra 
skatt for vestlendingar? 

8 VE.C l VES'f 



Bompengeordningar 
og bompengeprosjekt 
i Norge - og i 

Hordaland - i dag og 

i fremtida. 

Det første riksveganlegget 
med bompengar som vart lagt 
fram for Stortinget, var Vren
genbrua mellom Nøtterøy og 
Tjøme i 1929. 

I 1982 vart det kravd opp 
bompengar til 22 riksvegpro-
sjekt: 

Buskerud: 
E 18 gjennom Dram-

men 
Vestfold 

Ny Vrengen bru 
Telemark: 

Haukeli vegen 
Rogaland: 

Mekjarvik ferjeleie 
Sogn og Fj.: 

Måløybrua, Vik-Voss 
Møre og Romsdal: 

Herøybruene inkl. bru 
til Runde, Aure-Aurs
nes, Gravanesvegen 

Nordland: 
G1msøystraumen bru 
og Vesterålsbruene, 
Andøy brua, Sort
landsbrua, Hadselbrua, 
E 6 veg rundt Leirfjor
den 

Troms 
Undersøking 1 Maur
sundet 

Finnmark: 
Kvalsundbrua 

Av større pnvate prosjekt 
som kjem i llllegg har vi Løv
stakktunnelen i Bergen og
Bybrua 1 Stavanger I tillegg
kJelTl ei rad private skogsbtl
vegar, tunstvegar o.l. Samla
brutto bompengeinntekt for alle
ctesse prosiekta lag på om lag
l oo mill. kr. 1 1982. Hordaland 

låg på topp med 3 ! 2 mill. kr .

Bompenge-
Anleggs- Takst, 

Hordaland utgifter Bompenge- person-
periode (mill. kr ) andel bil 

Haukelivegen 1968-90 55 55 20,00 
Sotra bru - Øygardsvegen 1971-85 88.4 52.6 12,00 
Øygardsvegen 
(oppkr. på ferje) 1981-89 88.4 3.0 4,00 

6,00 
Salhus - Flatøybruene 
(oppkr. på ferje) 1969- 2,00 
Granvin - Vallavik 
(oppkr. på ferje) 1977- 130-140 51.1 4,00 

6,00 
Lukksund bru 
(oppkr. på ferje) 1980-94 37.7 14.0 3,00 
Selbjørn bru 
(oppkr. på ferje) 1980-84 17.0 1.3 3,00 
Arnanipatunnelen 1980-94 34.7 15.0 4,00 

Buskerud nr. 2 med 26.6 mlll. 
kr. Så kjem Nordland, Møre og 
Romsdal og Vestfold. 

Ulike 
bornpengeordningar 

Vi ski! mellom etterskotsinn
krevjing og forskotsinnkrevjmg 
av bompengar. 

Etterskotsinnkrevjing er den 
vanlegaste ordninga. Innkrev
jmga startar då etter at prosJek
tet er sett under trafikk 

Forskotsinnkrevjing. Her blir 
bompengane kravd inn før an
legget vert sett under trafikk. 
Dette har vorte vanleg i Horda
land dei siste åra, t.d. på fer
jene over Salhusfjorden og fer
jene i Indre Hardanger. Den 
ordninga vi har på Haukeli og 
på Sotrabrua kJem vel og 1 
denne kategonen. Det er van
leg at forskotsinnkrevjing vert 
kombmert med etterskotsmn
krevjing. 

Kva får vi att? 

FølgJande prosjekt er heilt 
eller delvis fmans1erte med 
bompengar 
Eidsvågstunnelen. 
Puddef]ordsbrua 

Løvstakktunnelen. 
Alverstraumen bru. 
Tunnel i Mundalsberget. 
Krossnessundet bru. 
Haglesundet bru 

Trengereid-Vaksdal. 
Haukeli vegen 
Sotrabrua. 
Veg over Lille-Sotra og Bildøy. 
Solsviksundet bru (Solsvik-
Misje) 
Krokeide feriekai. 
Selbjørn bru 

Arnanipa tunnel. 

Prosjekt under 
bygging: 
Austmannalia-Røldal sentrum 
Brurav1k-Vallavik-Granvin. 
Vel ure-Grimo-Utne. 
Lukksund bru med veg 
Øygardsvegen (Misje-Toftøy) 
Turøy ferjeka1. 
Bjelkarøy ferjeka1. 
. Det er naturligvis mgen som 
kan seie noko sikkert om kva 
bornpengane har hatt å sete for 
realiseringa av desse prosjekta 

Utan bompengar, hadde v1 
då framleis hatt Laksevågsfer -
gen og feI]e mellom Alvøy og 
Brattholmen, og hadde v1 fram
leis køyrt rundt Garnes? Eg 
veit tkkje. men det som er heilt •sikkert er at alle desse pro-
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• sjekta har vorte realisert tidle
gare enn om dei skulle vore
finanisert med ordinære løy-
vingar, og eg vil våge ein på
stand til Hordaland har ikkje
fått redusert de1 ordinære løy
vingane på grunn av desse
bompengeordningane. Tvert
imot, så har dei ført til auka
løyvingar, t.d. når det gjeld di
striktsutbyggmgsm1dlane (t.d.
Selbjørn bru og Krossnessun
det/Haglesundet bruer).

Framtidige
bompengeprosjekt i
Hordaland

FølgJande prosjekt ser 1 dag
ut til å vere aktuelle som bom
pengeprosjekt kommande
10-års periode
Bru over Salhusfjorden.
Bru til Askøy.
Vestre mnfartsåre 1 Bergen.
Kv1st1 bru til Osterøy.
Austfjordvegen.
Øygardsvegen (Toftøy-Rongøy).
Husavik ferjekai (Austevoll)

Samla kostnad for de1 største
prosJekta, bru over Salhusfjor
den, Askøybrua. Vestre mn
fartsare fra Storevatnet til Ny
gardstangen, kJem pa mellom
l .O og I l m1lllard kroner

Pa bakgrunn av de1 redu
serte løyvmgane ttl nksveg
an legg og den v1dare utbyg
gmga av rna Nordre og
Søndre mnfartsare t1 I Bergen.
så er del svært avgrensa ord1
nære m1dlar som vil kunne se
ljasl mn pa desse prosjekta
1nnan 1990 Del gar klarl fram
i:IV hovudplanlutyreunqane at
dette er prosjekt som ltgg godt

l(J VE:C I VEST 

til rette som bompengepro
sjekt. Det som truleg vert det 
største problemet er å få lov til 
å ta opp dei store låna som vil 
bli naudsynt. Det er på denne 
bakgrunn at spørsmålet om 
førehandsbompengar er reist. 
Førehandsbompengar reduse
rer lånebehovet både til inves
teringar og byggelånsrenter 

Dersom ein ser på veg
utbygginga i Bergen i eit noko 
større perspektiv, så er mnfør
ing av ein bompengering rundt 
sentrum urnåteleg interessant. 
Det vil kunne gi meir enn ei 
dobling av veginvesteringane i 
Bergen, samt1d1g som det ville 
ha ei rad andre positive verk
nader. 

Ekstraskatt for 
hordalendingar? 

Så kan ein spørje; kva vil det 
koste trafikantane? I 1982 be
talte vi mn 31.2 mill. kr. 1 Hor
daland. Pr bil blir det 270 kr 

året, pr. mnbyggJar 75 kr. året.

Til samanl!knmg betalte kvar 
mnbyggJar 10.000 k

r

. 1 året i 
skatt og 7000 kr I avgift ttl fol
ketrygden. 

V1 brukte 1 1982 145 mill kr. 
til ferJeb1llettar. I tillegg sub
s1d1erte staten feriene med 65 
mill kr 

For de1 bompengeprosjekta 
som avløyser eller kortar mn 
e1t fenesamband, vil trafikan
tane I bompengeperioden be
tale det same som ferja kosta 
t1dlegare 

Innfører v1 nye bompengar 1 
Bergen, anten berre pa Vestre 
mnfartsare eller som em nng 

Vert det innkievjing av føre· 
handsbompengar på Askøyferja 
for å få realISert Askøybrua? 

(FOTO V ARNESEN) 

rundt sentrum, så er det i ho· 
vudplanen for Vestre innfarts
åre (og no seinast i Transport· 
plan for Bergens-området) do· 
kumentert at innsparte tids- og 
køyretøykostnader på eit ut
bygd vegnett er langt større 
enn bompengane Ved føre
handsbompengar må ein vente 
ei tid før ein får nytte av bom
pengane. Til gjenQJeld vil 
bompengetida etter opning bl! 
kortare. 

Som nemnt tidlegare er Hor
daland det største bompenge· 
fylket i landet men det er 
berre omlag 30o/o av dei samla 
bompengeinntektene som vert 
innbetalt i Hordaland. 

Ser vi ut over landegren· 
sene, så er bompengebruer eit 
vanleg fenomen, og bompenge· 
fmansierte vegar er heller ikkje 
uvanleg. I Europa er såleis 70% 
av det franske motorvegsyste
met bompengefinansiert 90% 
av det spanske og over 80% av 
det italienske. I heile Stille
havsområdet er det bomvegar 
og sist, men ikkje minst, 1 Sør
og Nord-Amerika. Utan å gå i 
detalJ vil eg og nemne at ulike 
former for førehandsinnkrevimg 
er svært vanleg. 

I Italia er såleis gode bom
prosjekt med på å betale un
derskotet på dårlege, og i USA 
er det vanleg at når em bom
veg er etablert, så vert den 
bygd ut vidare både 1 breidd 
og lengd med hJelp av inntek
ter frå den første delstreknmga 

Konklusjon 

Dersom eg skal prøve a 
svare på det spørsmalet som er 
formulert I overskrifta til dette 
mnlegget, sa blir det vel hels! 
nei. 

Bompengar er 1kk1e noko 



På lenene over Salhusfjorden 
har der vore kravd inn bom
pengar 1 fleire ar M1dlane har 
ma. vore med på å finansiere 
Alverstraumen bru, tunnel gJen
nom Mundalsberget. Krossnes
sunder bru og Haglesunde/ bru 
(B1le1e1 er fra Salhus). 

«sesam. sesam» for vegutbyg
ginga, men det har vore eit 
nyttig supplement til de1 ordi
nære løyvingane. og det vil 
nok også i framtida vere 
einaste realistiske finansie
ringsmåten for store bruer til 
avløysing av ferjestrekninger. 
Når det gjeld den vidare ut
bygginga av innfartsvegane til 

Bergen, ser det ut for at bom
pengar kan bli emaste måten å 
få desse bygt i komande l 0-års 
periode. 

Er så bompengar ein ekstra
skatt for vestlendingar? Eg sy
nest ikkje det er grunn til å 

. ' 

: ' , 

T 

rope så høgt om det. Vi har eit 
uttrykk som heiler «utgift til inn
tekts ervervelse» . Ser vi litt 
stort på det, kan dette vere ein 
passande karakteristikk av 
bompengane. 

(Meir bompengestoff s. 28) 

Justeringa godt i samsvar 
med reduksjonen til 
løyvingane til vedlikehaldet 
- også på riksvegane.

Drøftingane om justering av den faste bemanninga i 

vedlikehaldet er nå sluttført. Resultatet gjev eit fast 
mannskap på i alt 79 mann, mot før 99 i heile fylket. 

Ein del tenesemenn vert overført til anlegg, medan det
er innført overgangsordningar for eldre tenestemenn.
Justeringa gjev god tilpassing. 

til dei reduksjonane vi
no opplever i vedlikehaldsløyvmgane.

omfattande arbeid 

tok til i 1980
På møte 1 POU-gruppa ved 

Hordaland vegkontor 26. no
vember 1980 blei det vedteke 
å setja ned et arbeidsgruppe
som skulle vurdere beman
ninga i vedhkehaldsdnfta. 

_Arbeidsgruppa som skulle
vurdere bemannmga 1 R-3 og
R-4 fekk følgJande medlemmer:
Avd ing. 0. Lundstad, vedhke
hald. formann. 
ovenng K. H1sdal, vedhkehald.
økonomisk saksbehandlar B
fJelde 
y8gme1ster M Sørensen, R-4.
MidthOrdland. 

y8gme1ster T. Knutsen. R 3. 
vass. 

Hovudt1ll!tsmann J T. Aga, NAF. 
Spesialarbeidar E. Steinsland, 
NAF. 

Konsulent M Axelsen var 
sekretær for arbeidsgruppa 

Frå det omfattande mandatet 
kan nemnast 

«Oppgavene i vedlikeholds
dnften skal løses på den mest 
effektive og økonomiske maten 
under hensyn til gjeldende lov
og avtaleverk. 

Organisenngen av arbeidet 
skal være tilpasset de opp
gaver som skal løses 1 driften. 
Dnften skal være rasJonell og 
effektiv med bruk av moderne 
tekniske hjelpemidler og skal 
gi menrngsfylt arbeid for de 
ansatte 

Bemanningen skal være nk 

tigst mulig dimensjonert I for
hold til arbeidsoppgaver og 
ansvar» . 

«Med utgangspunkt i dette 
skal arbeidsgruppen finne fram 
til størrelsen av den minste 

bemanningen som er nødven
dig for å utføre det ordinære 
vedlikeholdsarbeid i to områ

der, R-3 Voss og R-4 Midthard
land. 

Når arbeidsgruppen har 
fremlagt en rapport, vtl en vur
dere nærmere hvordan under
søkelsen skal føres videre til 
de øvnge vedlikeholdsområ
dene. » 

« Den faste bemannrngen 1 
vedhkeholdsdnften må dimen
sjoneres for å dekke behovet 1 
den penode hvor behovet er 
mmst. (fra «Dnftsformer » )». 

Etler 8 møter la arbeids
gruppa 1 november 1981 fram 
sm rapport. Rapponen blei 
drøfta ved vedltkehaldskonfe 
ransen 1 Bergen 24. november 
1981 

Grnppas syn pa beman •mngsslørrelsen vai delt. men 
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• vegkontoret fann likevel at det
var rett å leggja rapporten til
grunn for det vidare arbeidet
med bemanningsjusteringa
vedlikehaldet på fylkesbasis.

Drøftingsrunder i alle
områda

I tråd med «Hovedavtalens
del II om medbestemmelse»
blei det lagt opp til drøftings
runde i kvart område, med eit
allmannamøte først og sist i
drøftingsrunden. På allmanna
møta deltok driftssJefen saman
med leiinga på vedlikehalds
avdelinga, hovudtillitsmannen,
hovudverneombod og repre
sentantar frå personalavdelinga
på vegkontoret i tillegg til te
nestemennene i området

Drøftingane gjekk føre seg 
ute 1 områda, på lågaste drøf
tings-/forhandlingsmvå. Det 
viste seg i praksis at sjølv om 
memmgsforslqellane til dels var 
store, så lukkast det å korne 
fram til semje etter 2-3 drøf
tingsmøte. 

Føresetnader 
Em del føresetnader gjekk 

mn som ein del av drøftmgs
opplegget: 

Overgangsordmngar for 
eldre tenestemenn i opp til 2 
år. 

Ved langvang Sjukdom 
(over 3 dagar) eller ved sær
lege tilhøve. skal tenestemenn 
overførast til området fra an 
leggsavdelmga etler em pa 
førehand oppsett plan. 

- Tenestemenn som blir
overført til anlegg grunna re
duksJon av den faste vedhke
haldsstyrken. kJem først 1 bile
tet ved tlisetpng I ledige st1lhn
gar I vedl!kehaldsomradet

Det siste drøftingsmøtet blei 
halde I R 1. Nordhordland. 9 
september 1983 

De1 avsluttande allmanna 
møta I R 2/8. R 5. J:<-6 og R l 
blir haldne 1 1984 Det gienstar 
oq a setJa opp avtale mellom 
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anlegg/vedlikehald om priori
terte anleggsfolk ved sjukdom i 
vedlikehaldet for R-1, R-2/8, R-5 
og R-6. 

Størst endring i Odda 
og Voss 

Ser vi på dei konkrete tala i 
bemanningsjusteringa, ser end
ringane i dei ymse områda slik 
ut 

nedlagt i vegnettet. og for å 
stetta samfunnet sine krav, er 
eit ansvar vi må leggja på sty
resmaktane som har hand om 
løyvingane. Vi har plikt til å få 
det maksimale ut av dei mid
lane vi får, og til best mageleg 
å dokumentera for våre føre
sette kva for konsekvensar det 
har at vi ikkje får dei midlane 
som er naudsynte for å halda 
vegnettet ved like. 

Område: Faste tenestemenn Faste tenestemenn 
82/83 

R-1 12 mann 
R-2/8 21 mann 
R-3 20 mann 
R-4 7 mann 
R-5 13 mann 
R-6 8 mann 
R-7 18 mann 

Sum 99 mann 

I den faste bemanninga er 
iklqe maskinførarar, måle-
/merkelag tatt med 

Den nye bemanninga m
neber at om ca. 2 år vil kvar 
fast tenestemann på vegen ha i 
snitt 46 km veg å halde ved 
like. 

Reduserte midlar krev 
mindre mannskap 

Eg trur vi kan vera svært 
nøgde med at vi har lukkast i å 
nå fram til em fast mannskaps
styrke. som er godt tilpassa 
den aktuelle stoda når det 
gJeld dispomble vedllkehalds
midlar på nks- og fylkesvegar. 

Em reduksjon av mannskaps
styrken var 1kkJe til å korne 
bort frå. og det er alltid lettare 
å korne fram til ei løysing på 
eige 1mtiativ mnan fylket. enn 
når v1 står «midt oppe 1 det 
med begge bema». og pen
gane 1kk]e rekk til stort meir 
enn lønnmgar At v1 1kk1e rekk 
over alt som etter vår meimng 
er naudsynt å gjera for å ta 
vare på den kapitalen som er 

etter justeringa 

12 mann 
20 mann 
11 mann 
7 mann 

11 mann 
9 mann 
9 mann 

79 mann 

Mindre løyvingar -
redusert 
vedlikehaldsstandard

Sett i høve til «Vedlikehalds
standard og ressursbruk» som 
gjev retningsliner for vedlike
haldsnivået på vegane, og de1 
pnontermgane som bln haldne 
fram frå sentralt hald fører det 
låge løyvings-ramme�e særleg 
til at framkomsttilhøve og ser
vice bltr skadehctande. I tillegg
vil. eg pe1ke på den store
uvissa som ligg i kvaliteten på
den store mengda vi har av
vegmurar av naturstem her 1fylket 

Likevel vil eg på nytt strekaunder at SJølv om behovet formi_dlar er stort. så er det dei
n:1dlar som vi til ei kvar tid får
til disposisjon vi må retta ossett;

t
r og disponera på beste

ma e. 
Den vedlikehaldsstyrken vino sit att med. v1l v1 I tidaframover søkia å engasiera best mageleg i del daglegearbeidet, ved rna. deltaking pa regelmessige byggJemøte 
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MINNEORD 

Sverre 
Haugen 
er borte 

Vi som arbeidet sammen 
med Sverre, har til fulle fått 
merke at det er blitt et stort 
tomrom etter ham. 

Det var så lett å ta kontakt 
med Sverre Haugen når pro
blemene oppsto, og vi var 
sikre på at problemene ble løst 
på en god og sikker måte. 

Det var i 1956 at daværende 
oppsynsmann på Bergenshalv
øya skulle gå av og spørsmålet 
om hvem som skulle overta 
0ppsto. En dag kom vegsjefen 
på kontoret og sa at nå hadde 
han funnet mannen. Det var 
sverre Haugen. Det var et lyk
kellg valg for vegvesenet.

Sverre Haugen var den 
første oppsynsmann som ble 
ansatt med vedlikeholdet som 
spesielt arbeidsområde, �g han 

medverknad 1 registrerings
/planleggings-/budsjetterings
prosessen og vidare opplænng
1 teoretiske kunnskapar. Em fø
resetnad for at vi skal få ei ut
vikling langs ein slik veg eg
her har skissert, er at den
einskilde tenestemann, orgam
sasionane og lennga saman
[egg seg I selen for å oppnå
det beste resultatet Det er em 
seig og omfattande prosess,
rnen eg synest vi er komne 

godt i gang.
I B Jensen 

var således med på den spede 
starten til funksjonsdelingen 
som senere ble gjennomført i 
vegvesenet. 

Vi lærte meget snart å 
kjenne Sverre Haugens gode 
måte å løse problemene på. 
Dette ga seg uttrykk I det gode 
forhold han fikk til sine under
og overordnede, til andre eta
ter og institusjoner og til pub
l!kum, som han hadde en nær 
kontakt med. 

Nye oppgaver oppsto etter 
hvert 1 vedlikeholdet Det er 
nok å nevne stnpemalingen og 
oliegrusen. Det måtte settes er
farne og dyktige folk til å starte 
dette. Sverre Haugen var den 
som kunne sette i gang disse 
arbeidene, og han var ikke 
den som var redd for å ta dette 
på seg. 

Da oljegrusarbeidene var 
kommet godt i gang, var det 
andre som overtok. Sverre kom 
tilbake og tok fatt på det meget 
viktige skilt- og oppmerkings
arbeidet, særlig i Bergens-om-

rådet, men også over hele fyl
ket 

I 1977 ble Sverre Haugen 
vegmester i sitt gamle vedlike
holdsområde, Bergenshalvøya 
Sør. Oppgavene hadde nok 
vokset, men Sverre fortsatte å 
løse dem på sin rolige og gode 
måte. 

Vi står nå overfor oppgaven 
å samle hele Bergenshalvøya i 
ett vedlikeholdsområde Sverre 
Haugen rakk så vidt i det siste 
møtet å gi uttrykk for sitt syn 
på dette, men føyde da til at 
han av helsemessige grunner 
kunne delta lite i dette. Ingen 
av oss ante at dette skulle få en 
slik realitet. Vi trengte hans 
mns1kt og dyktighet til dette 
arbeidet. 

Jeg vil slutte med å trekke 
fram Sverres hjelpsomhet, hans 
gode humør og ikke minst hans 
gode smil. som alltid lå på lur. 

Takk for dm innsats. Sverre 
- Vi lyser fred over ditt
mmne.

Emk Vedeler Lie 
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Denne gruppen. som apen.bart 1. 
har lagt seg I smlierrenmg, har .....__..k''--
ansvaret for AksJon Publikum· ""� 
opplegget I vegvesene1 1 Horda
land Fra v John E Ellefsen, 
Lars Kr Alsaker. Te[Je Totland 

- og Ragnhlid Øverland Arnesen
Te[Je Handeland var ikke !Il 
stede da bildel ble 1a11

AJ{SJON PUBLil{UM 
HVORFOR AKSJON PUBLIKUM? 

Alle som arbeider i stat og kommune, vet at det 
ofte kommer kritikk mot det offentlige. Folk synes 
det er stor avstand mellom dem og det offentlige 
apparatet. De synes det er vanskelig å finne fram 
i det byråkratiske apparatet og regelverket, og 
de gir uttrykk for at det som regel tar lang tid å 
få saker behandlet. 

Målet med Aksjon Publikum er å rette all of
fentlig virksomhet mer inn mot de rettigheter, 
ønsker og behov som publikum har. Offentlige 
ytelser må nå fram til dem de er beregnet på. 
Folk bør være fornøyde med den behandlingen 
de får i offentlige organer, enten det gjelder tje
nester, økonomiske ytelser eller kontrolltiltak. 
God kontakt og et tilfreds publikum gjør dessuten 
arbeidsmiljøet triveligere! 

(Fra Aks1on Publ1kum-handlmgsplan lra FAD) 

Nå skal vi 
læreå 

være mer 
publikums-

vennlige 
«Srml til verden, og verdensmiler lgJen» Vi tror ordtakethar mye for seg De fleste harvel erfart at derso I be m v1 sev handler dem som henvenderseg til oss sa vennlig og høfligsom mulig O · .· PPnar v1 !angl mer

enn om man ·t
11 

Opptrer autoritær e er nedlatende V 1 vet detskier, J vegvesenet som andre



steder, vi kan jo bare vise til 
følgende «geniale», servert fra 
en av oss: «Du får sykle når du 
kommer til himmelenl» Det ble 
nylig referert i et sint leserbrev 
i Bergens Tidende. Det er 
dette og mye mer vi skal gripe 
fatt i med Aksjon Publikum, 
som skal stå i fokus for alle 
statsansatte i tre år framover. 
Målet med Aksjon Publikum er 
å gjøre all offentlig virksomhet 
mer innrettet mot publikums 
rettigheter, ønsker og behov. 

Handlingsprogram

Til nå har vi utarbeidet et 
handlingsprogram for vegvese
net i Hordaland. Dette omfatter 
interne informasjons- og moti
vasionstiltak, enkle, kortsiktige 
tiltak for alle avdelinger og to 
langsiktige tiltak som vi mener 
det er påkrevd for vegvesenet 
å forsøke å løse på en bedre 
måte. Det gjelder avkjørselssa
kene og sentralbordfunksjonen. 
Det er også foreslått en del 
samarbeidstiltak mellom de 
ulike avdelingene, og sist, men 
ikke minst, vil flere grupper få 
0pplænng i publikumsbehand
ling. Dette gjelder ikke bare 
for dem som har sin daglige 
arbeidsplass på vegkontoret i 
FyllinQsdalen, men det er også 
planen å rekke en del av dere 
som møter folk langs vegkan
ten Dere er en viktig del av 
vårt ansikt utad, og hva dere 
kan tilføre publikum av hold
ninger og informasjon, har stor 
verdi for folks oppfatnmg av 
vegvesenet 

service 
Aksjon Publikum gjelder oss 

alle. Det er ikke mange av oss
som kan påstå at det han/hun

giør ikke har noen betydnmg
for publikum Det QJelder enten
du skriver et brev, tar en tele

fon, eller hva det måtte være.
Vi må betrakte hele vegvese
net som en etat som har som
en av sme viktigste oppgaver å

yte service og tjenester overfor 
publikum. Og her har alle et 
ansvar. 

"KJÆRE FUNKSJONÆR-HOR PA MINE ØNSKER!" 

Det er viktig at hver enkelt 
tenker 1g1ennom sme egne 
handlemåter og holdninger 
overfor publikum. Husk for 
eksempel på at for en utenfor
stående er du vegvesenet. Alle 
venter at du skal vite eller 
være i stand til å finne ut det 
meste om vegvesenet - som 
du selv venter når du ringer 
noen i Televerket. 

Hva skal skje 
Aksjon Publikum-gruppen 

består av Lars Knstian Alsaker, 
plan, Terje Handeland, biltilsy
net, John E. Ellefsen, vedlike
hold, og Ragnhild Øverland 
Arnesen (informasjon). Terje 
Totland, som har direkte kon
takt med publikum i resepsJo
nen og delvis sentralbordet på 
vegkontoret, har vi tatt med 1 

gruppen som «assosiert med
lem». 

Gruppens hovedoppgave er 
å utarbeide et handlmgspro
gram, som allerede er klart, og 
senere koordinere og om nød
vendig ta mititativ til ulike tiltak 
som skal settes 1 verk 

I første omgang vil gruppen 
gå i gang med en del interne 
tiltak, i håp om å motivere til 
effektiv innsats på dette viktige 
feltet. Dette vil i første rekke 
dreie seg om det som skjer på 
kontorene. I resepsjonen og i 
kantinen vil vi benytte oss av 
spesielle innslag omkring seks 
ulike tema: 

Telefonkultur 
Brevskriving 
Språkbruk 
«Ikke mitt bord»-holdningen 
«Meld fra hvor du er» 
«Hvem gjør hva»-informasjon 
Det er meningen å begynne 

med dette etter nyttår 

Tiltak på avdelingene 
På denne tiden regner v1 

med at hver avdeling er be
gynt å få sving på de enkle og 
kortsiktige tiltakene som er satt 
opp i handlingsprogrammet 
Det kom inn en rekke gode 
forslag fra avdelingene, men 
for at det hele skulle bil no
enlunde realistisk og over
kommelig, har v1 stilt ut en del 
tiltak som hver avdeling skal 
konsentrere seg om Avdelings
lederne er ansvarlige for at 
disse tiltakene blir gjennomført, 
og ellers for å rette opp i det 
som måtte forekomme av 
åpenbart dårlig eller mang
lende publikumsbehandling. V1 
tenker ikke minst på det å 
svare på brev og henvendel
ser, og gjøre det innen rimelig 
tid. 

Vi har satt årsskiftet 1984/85 
som tidsfrist for å gJennomføre 
de korts1kt1ge tiltakene. 

Opplæring 
Det andre av de tre aksJons

årene er etter forutsetmngen 
satt av til opplænng. Dette vil 
vi også forsøke å få til hos oss 
Opplæring i publtkumsbehand
lmg har v1 alle behov for, enten 
vi jobber nme eller ute, og vr 
arbeider for tiden med et opp- •
legg der v1 forsøker a strekke 
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OGSÅ SKRIFTLIG INFORMASJON KAN GJØRES 

VENNLIG-OG BEDRE! 

• oss så langt vi kan med kurstil
bud. Foreløpig vet vi ikke hvor
langt vi kan gå, det står natur-
ligvtS på penger, og opplæ
ringsmidlene for neste år har i
skrivende stund ikke vært drøf
tet. Også her er det meningen
at avdelingene selv skal følge
opp etter at det er gjennomført
et rntroduksJonskurs for en
gruppe fra hver avdelmg. Kur
set består blant annet av et
video-kursopplegg utarbeidet
av Forbruker- og administra
sjonsdepartementet. Dette vil v1
bygge videre på og tilpasse til
vår egen arbeidsplass

Avkjørselssakene

Som våre langs1kt1ge AksJon
Publ!kum-tiltak har v1 valgt av
kjørselssakene og sentralbord
funksionen. Dette er vel noe av
det som har voldt bade oss og
publikum størst problemer i
den senere tiden Målet er å
redusere behandlmgst1den og
forbedre service og informa
sjon overfor publ!kum Bedre
oppfølging av sakene er ogsa
nødvendig 

1 høsl har dnftss1ef Jann B
Jensen og adm s1ef Edgar
Aaland besøkt en del andre
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fylker for å studere saksbe
handlingen av avkjørselssakene 
der. De la fram et forslag til en 
ny ordmng her i november, og 
vi vil komme tilbake til dette 1 
neste nummer av Veg i Vest. 

Sentralbordet 
Også sentralbordfunksjonen 

har vi strevd mye med siden vi 
flyttet inn i nybygget. Sentral
bordbetjeningen har så godt 
de kan, forsøkt å løse proble
mene underveis. De har bl.a. 
på eget inititat1v «hospitert» en 
uke hver på biltilsynsstasJonen 
for å lære folk og funksjoner 
der bedre å kjenne. De har 
også foreslått at hver avdeling 
bør ha en «kontaktperson» som 
vet hvem folk er, hva de job
ber med, og ikke minst hvor
de er. 

AksJon Publikum-gruppen 
mener også at en bør vurdere 
mulige tekniske løsninger, som 
feks. installasjon av en køord
ner. Det er opp til ledermøtet å 
gå videre med denne saken, 
eventuelt å sette ned en 
gruppe til å se på ulike løsnin
ger. 

I mellomtiden oppfordrer vi 
alle til å oppgi sitt direkte inn
valgsnummer til alle de har en 
del kontakt med. Dette vil lette 
presset på sentralbordet be
traktelig1 

Biltilsynet 
På biltilsynsavdelmgen har 

man allerede lenge arbeidet 
med et opplegg for bedre pub
likumsbehandlmg. Vi har der
for ikke funnet det nødvendig å 
sette I gang ytterligere tiltak 
her. Det som er I gang. vil bli 
fulgt opp videre. 

Etter planen vil vi forsøke å 
gJennomføre de fleste av de 
nevnte AksJon Publikum-tilta
kene fram til årsskiftet 1984/85. 
De langsiktige tiltakene og 
eventuelt opplænngen kan del 
være nødvendig å bruke noe 
lenger tid på, men alt skulle la 
seg gJøre innen tre års perio
den fram til årsskiftet 1985/86 

Nå er alt avhengig av deg og 
den innsatsen du er villig til å 
legge i Aksjon Publikum Vi vil 
forsøke å påvirke deg, gjen
nom de tiltakene som her er 
nevnt, og gjennom bedrifts
avisen, trykksaker og oppslag 
Målet er det samme for oss 
alle: bedre publikumsbehand
ling Det kan omfatte alt fra å 
være mer vennlig og fore
kommende i telefonen, svare 
raskere på brev, skrive et en
klere og mer forståelig språk 
- og bedre nynorsk, til bedre
og raskere saksbehandling og
bedre informasjon ut til pub
likum.

Aksjon Publikum-gruppen 
står til rådighet med råd og 
hjelp så langt vi har kapasitet 
til det Vi er også svært motta
kelige for alle gode tips . 

Vi ønsker alle lykke till 
Aks1on Publikum-gruppen 

Vegfolk forteller 
-i radio

Kjell Hegdalstrand, 
som har samlet vegvese
net sm muntlige historie, 
har også laget flere 
radioprogram omkring en 
del av materialet han har 
samlet og personene han 
har intervjuet. På nyåret 
har du. blant annet sjan
sen t1l a høre Finn Nitter, 
S�ord, som tidligere var
P:;1 anleggsavdelingen, og 
na avdøde ovenng Ingolf
Glambek, .et av de kjente
navnene innen vegvesenet her i fylket 

Intervjuet med Glambek sendes 13. januar kl 22·30 på Pl . Nitter kan du
høre 10. februar og 9. 
mars, til samme tid. Også
24· februar vil Pl bringe
et . program i samme
sene, med Kjell Hegdalstrand og Lodm Aukland



NTÅ I HORDALAND: 

Hovedtema: 

Gransking 
av sykkel· 
ulykker 

Nordisk Trafikksikker
hetsår går mot slutten. Ein 
kan spørje seg om dette 
er endå eit av dei ak
sjonsåra som er gått i 
gløymeboka allereide før 
året er omme, eller om 
ein har oppnådd det som 
var målet med NT Å - å 
skape betre holdningar til
det som har med trafikk
trygg leik å gjere. Røyns
lene er vel ulike rundt om 
i landet; ikkje alle ser 

auka trafikktryggleik som 

det viktigaste i verda, di

verre! 

- Her i fylket har røynslene
vore relativt posllive. memer 
Reidun de Lange frå traflkk
seksJonen på planavdelinga 
vår. Ho er sekretær for Fylkes
trafikksikringsutvalet. som lokalt 
har fungert som sekretanat for 
NTA - Vi har i samband med 
NT A lagt opp tll tre større pro
sjekt. 

Prøveprosjekt for 
kommunane 

Det første NTÅ-prosiektet i 
Hordaland. var eit semmar om 
trafikktryggle1k på Voss I mars 
i år. Dette var eit prøvepro
sJekt, utarbeidd av Hordaland 
vegkontor i samarbeid med 
TØI (Transportøkonomisk Inst1-
tutt), og seminaret vart pakosta 
av Vegdirektoratet. med tanke 
på at opplegget semare kunne 
bh eit tilbod til andre fylke • Hovuddeltakarar pa semmaret 
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._ var ein representant frå kvart 
., av dei kommunale trafikksik

ringsutvala og ein representant 
frå teknisk etat i kvar kom
mune, forte! Reidun de Lange. 
I tilegg var sjølvsagt fylkestra
fikksikringsutvalet med konsul
tative medlemer med, repre
sentantar frå vegkontoret og 
Vegdirektoratet, Samferdsels
kontoret og plan- og utbyg
gingsavdelmga i fylket, politiet, 
skoledirektøren og Trygg Tra
fikk. Den nye, store trafikksik
ringshåndboka vart delt ut til 
alle kommunane, og seminaret 
gjekk i hovudsak ut på å vise 
korleis em kan bruke denne 
handboka, finne argument for 
tiltak, og vite at det er rett, det 
em gjer. Dette er spesielt gJort 
med tanke på kommunane, 
som stort sett ikkje har noko 
utvtkla fagmiljø på dette områ
det 

- Semmaret samla om lag
100 deltakarar, forte! Reidun de 
Lange. - Nesten alle kommu
nane 1 fylket var representerte. 
Det kom til !Jvleg diskusjon, og 
Vl har fått svært. positive reak
s1onar pa tiltaket etterpa. 

NTÅ-tema: Sykkelen 
- Som hovudtema for NT Å

valde v1 1 Hordaland sykkelen.
m.a. sett pa bakgrunn av det
stadig aukande talet pa sykkel
ulykker her og andre stader.
pe1kar Reidun de Lange pa

- I første omgang har v1
9Jennomført e1 større granskmg 
av de1 tilhøva sykl1stane har 1 
trafikken (Resultata av denne 
granskinga kan em lese annan 
stad I Veg I Vest) 

I samband med rapporten 
om sykkelulykker 1982 har v1 
og vend oss til leqar <..JrJ tannle 
gar for ;, fa re<JIStr"'rl skader 
etter ulyvker 1 m1ken er a 
sende 111 spørieslqema nl dl!"' 
legm u<J krnnle•Jdl ( )q sa:,rle9 
mteressdnt vil rtr,t vprr:> ;.J sia 
reg1strenw1,rne · d µd 'Jr;ss r;q 

1 Odda I høv<::- 111 Str,rrl s<;m nr1

nar fat1 Pli d1ff,...r<-,nS1f-:rt veqnetl 

Jf3 1/f ,1; I VF,'.i'I 

seier Lars Kr. Alsaker, som har 
ansvaret for denne delen av 
arbeidet. 

Granskingane omkring syk
ling og sykkelulykker skal etter 
planen føre fram til eit sykkel
seminar i april neste år. Her 
skal temaet sykkel drøfiast frå 
ulike synsvinklar,som sykkel
ulykker, fysiske tiltak for syklis
tar, vedlikehald av sykkelve
gar, barn og sykkel, sykkelens 
konstruksjon osb. 

- Her vil vi invitere syklist
organisasjonane, mellom anna 
for å øve ein viss sjølvkntikk og 
få drøfta korleis vi kan gJere 
ting betre, forte! de Lange og 
Alsaker. 

Journalistseminar 
Trafikktryggleiksåret 1983 

vart her i Hordaland avrunda 
med eit semmar for journalistar 
1 desember. Når dette vert 
skrive, veit vi førebels berre 
korleis programmet er tenkt. 
Seminaret er planlagt i sam
arbeid med to representantar 
for Bergens-pressen, og tanken 
er å drøfte korleis pressen og 
vegvesenet i fellesskap kan 
fmne fram til arbe1dsmetodar 
som kan bidra til å skape betre 
haldmngar til trafikk. ulykker 
og traflkks1knng. Em av hovud
mnleiarane på semmaret var 
Knut Evensen, mannen bak 
boka «- løp plutsellg ut I ve
gen». og hans mnlegg var ba
sert på e111 analyse av alt tra
fikkulykkesstoffet i alle Horda
lands-avisene gjennom e111 
haustmånad. 

Saman med representantar 
for vegvesenet, politiet og 
Sjølvsagt pressen. deltok og em 
far som har mista e1t barn I tra
fikken. og professor N. Lange 
land, kirurgisk avdel111g pa 
Haukeland sykehus. 

- Vi vonar at desse tiltaka
vare vil gJe utbyte for alle par 
tar. seier Reidun de Lange 

Interne krafttak 
Ho pe1kar v1dare pa at det 

ogsa internt har skJedd e111 del 

i trafikktryggleiksåret - Biltil
synet har intensivert utekontrol
len, og vedlikehaldsavdelinga 
har intensivert arbeidet med 
mindre Aksjon Skoleveg-tiltak. 
Særleg har dei prioritert 
arbeidet med oppmerking av 
gangfelt. Der må vi føye til at vi 
har vore ekstremt uheldige 
med veret i år til merkearbeid, 
men vi ser det slik at det er 
viktig å halde fram med dette 
arbeidet. peikar Reidun de 
Lange på - I samband med 
revisjonen av Norsk Vegplan 
vil vidare trafikktryggleiken bli 
vurdert i planarbeidet, noko 
som vil ha ei viss verd i av
gjersprosessen Dessutan har 
både fylkestrafikksikringsutva
let, vegkontoret og biltilsynet 
sagt seg viljuge til å hjelpe i 
det lokale trafikksikringsarbei
det. 

NT Å-midlar frå 
trafikksikringsbudsj ett et 

«Veg i Vest» spurde de 
Lange og Alsaker kva for tan
kar el.ei Sjølv hadde gJort seg 
no på tampen av trafikk
tryggle1ksåret De1 var samde 
begge to - NT Å dreier seg 
om em holdningskampanje Det 
seier seg SJølv at dersom etn 
slik kampan1e tkkje vert følgd 
opp 1;1ed løyvmgar og ressur
sar, sa har. 1kk1e dette sa mykJe
for seg. V1 må 10 då pe1ke på
at dette er det arbeidet v1 g1er 
kvar dag likevel, anten det no 
er traflkktryggleiksar eller 
ikkje 

Som ein illustrasjon ttl dette
kan de1 fortelje at dei kr 
100.000 som vart løyvd t!I NT A iHordaland, er teke direkte fra
traf1kks1knngsbuds1ettet for fylkesvegane dette året Det er ikk)e gjeve noko ttllegg til bud
siettet I høve NT A Det forte! kan hende litt omkor mykJe Polittkarane legg i?ette. anten det Qjeld aks1onsaret I seg SJølv. eller traftkksiknngsarbe1det generelt

l?øa 



FØRERPRØVEN 

UNDER LUPEN: 

Alle skal 
sikres lik 

behandling 
J løpet av de siste 15-20 

årene har det sk;edd en 
enorm utvikling når det 
gjelder opplæring og . prø
ving av bilførere her i lan
det Fra den tiden da hvem 
som helst kunne utstyre bi
len sin med et ekstra pedal
sett og ta imot elever, er vi i 
dag kommet dit at kjørein
struktører og trafikklærere 
først blir godkjent etter å ha 
gjennomgått en skikkelig 
opplæring Dette kan være 
J-årig utdannelse ved Sta
tens trafikklærerskole eller 
flere år i lære ved en kjøre
skole og da etter fastlagt 
opplæringsplan Parallelt 
med denne utviklingen er 
det utarbeidet normalplaner 
for den opplæring en bilfør
erkandidat skal g;ennomgå, 
og føærprøven haT utviklet 
seg i takt med det nærmere 
definerte innholdet i opp
lænngen 

Mens avg;ørelsen bestatt 
eller stryk tJ1 førerprøven 
tidligere ble overlatt mye til 
den enkelte sensors skJønn,
vil den 1 dag 1 stor grad bli 
fattet ut fra hvorvidt kandida
ten har de ferdigheter og 
kunnskapeT som normalpla
nen forutsetter 

Prisgitt sensor 

Når det gjelder målingen av 
de teoretiske kunnskapene en 
bilfører skal ha, har man I flere 
år brukt de samme spørre
skjema over hele landet. Veg
direktoratet arbeider kontinuer
lig med disse for å gjøre dem 
bedre 

Ved den praktiske del av 
førerprøven er man foreløpig 
ikke kommet så langt Be
ståtVikke bestått avhenger nok 
enda noe av hvor man avleg
ger prøven og for hvilken sen
sor Normalplan og forskrifter 
angir nok hva som skal kreves 
av kandidaten, men man er 
fremdeles til en viss grad pns
g1tt sensors tolknmg, kvalifika
sjoner og skjønn - kanskje 1 
htt for stor grad. 

Mer lik bedømming. 
For om muhg å komme frem 

til en mer hk bedømmmg av 
førerkortkandidater over hele 
landet. har VegdJiektoratet en
gasjert Transportøkonomisk In
stitutt (TØI) tll a utarbeide et 
system for en standardisering 
også av den praktiske del av 
førerprøven. 

Et sllkt system har na en tid 
vært prøvd ved tre b1lt1lsyns
stas1oner. l den videre utprø
vmg er enda t1 store. sma og 

Nyu opplegg for førerpro1·en 
skal gi mer 11/..:e v1Jkar og der
med storre rettferdighet for før
erkortkandidatene 
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mellomstore stasjoner tatt ut, 
bl.a. Biltilsynet i Bergen. 

Cand. psychol. Alf Glad ved 
TØI har ansvaret for prosjektet 
som har som mål å gjøre for
skjellen i bedømming ved før
erprøven så liten som mulig. 
Det kan dreie seg om ulikheter 
når det gjelder hvilke situasjo
ner under prøven som blir tatt 
med i totalvurderingen, hvilke 
kntener sensor har for be
dømmmgen av kandidatens 
prestasjoner, hvilket mnhold 
kjørerprøven gis, hvor vanske
lig rute sensor velger etc. 

Faste kjøreruter. 
For a redusere muligheten til 

vanasJon I bedømmmgen har 
man utarbeidet et system med 
faste kJøreruter hvor det pa 
forhånd er avmerket hva som 
skal vurderes ved ele forskJel
lige steder underveis. Man er 
kommet fram til at bilkJønng 
består av fem hancllmgskate
goner. Under prøven skal sen
sor vurdere kandidatens tegn
givmg, observasion. fan. plas • senng og traf1kkt1lpassmg 
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• Det er oppnevnt en pro-
sjektkomite med representan
ter fra Vegdirektoratet, biltilsy
nets to organisasjoner, Statens
Trafikklærerskole, ATL (Autori
serte Trafikkskolers Landsfor
bund og Norsk Faglærerlag.
Denne har utarbeidet kntener
for hva som i enhver situasjon
er akseptabel tegngiving, ob
servasjon etc. Videre har man
kommet fram til fordelingen av
de forskjellige kategorier, slik
at man feks. skal kontrollere
kandidatens observasjon flere
ganger enn f.eks. tegngiving,
fordi observasjon anses som
viktigere enn tegngiving. De
kjørerutene som skal brukes
under prøven utarbeides av
biltilsynet Her tegnes rutene
opp skjematisk og det merkes
av hvilke handlinger man vil
vurdere på de forskjellige ste
der, fordelt slik som prosjekt
gruppen er kommet fram til.
Det forutsettes at hver stasion
utarbeider så mange ruter som
må til for å dekke alle momen
ter i opplænngen og også slik
at man sikrer variasjon av
rutene.

Problematisk i Bergen 
Ved stasjonen i Bergen er 

foruten seksionsleder tre sen
sorer tatt ut t1! å delta I prøve
prosiektet. V1 spør seksJons
leder Arne Hilton hvordan 
arbeidet med opplegget har 
artet seg 

- Det har vært veldig mter
essant å arbeide med det nye 
førerprøvesystemet A fmne 
fram til kiøreruter som pa en 
nmel!g mate dekker alle kn 
lener og handlmgskategoner 
har vært problematisk V1 har 
ofte mattet legge om rutene pa 
grunn av vegvesenets og 
kommunenes arbeid pa stadig 
nye steder I byen Sa v1dl Jeg 
sk1ønner er dette urndlertid et 
problem som Bergen ikke er 
alene om V1 er na stort sett 
ferd1qe med rutene r>CJ er be 
gynt a lqøre prøver etter det 
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Arne Hilton 

nye systemet Fram til den 10. 
januar 1984 regner vi med å ha 
avviklet 200 prøver på denne 
måten. 

- Er det nytt for biltilsynet å
velge ruter og bedømme etter 
bestemte kriterier? 

- Nei, sensor har nok også
tidligere brukt sme «faste ru
ter», men når det nå skal ned 
på pap1ret akkurat hva som 
skal prøves på de forskjelllge 
steder, har det ikke alltid vært 
så lett å bli emge Det nye er 
vel at når ruten først er ned
tegnet og utarbeidet så må den 
følges slavisk fra begynnelse til 
slutt. 

Scorer poeng 
- Hvor lange er rutene, og

hvor lang tid varer en fører
prøve? 

- Kjøreprøven strekker seg
over ca. 30 mmutter. I tillegg 
regner vi med 15 minutter til 
klargJønng før prøven og en 
oppsummering etterpa. Dette 
er kanskJe særlig v1kt1g ved 
det nye systemet. Det forutset 
ter nemlig al sensor hele tiden 
noterer poeng eller tkke poeng 
for kandidatens atferd Sarnt1 
d1g skal han/hun passe pa og 
eventuelt være klar til a av 
verge tarl!ge s1tuasJoner Del te 
krever ogsa stor konsentras1on 
fra sensors side 

- Hvor mange poeng må
kandidaten oppnå for å bestå 
prøven? 

- Det er ikke bestemt enda.
Foreløpig er vi med på et prø
veprosjekt. Avgjørelsen be
stått/ikke bestått tar sensor fort
satt ut fra egen helhetsvurde
ring av kandidatens prestasjo
ner. De nye prøvenes resulta
ter, sammen med utfallet be
stått/stryk ved prøven, skal 
sendes til TØI når prosjektet er 
avsluttet. De vil videre bli da
tabehandlet og først her vil det 
fremgå hvilken poengsum som 
skal g1 bestått/ikke bestått. 
Denne grensen vil måtte angis 
i prosent da rutene kan ha for
skjellig antall oppnåelige po
eng. Dessuten kan det være 
punkter underveis som sensor 
av en eller annen grunn ikke 
fikk vurdert og som dermed 
ikke regnes med. 

Prøveprosjekt 
- Når vil dette systemet bli

innført i resten av landet? 

- Som sagt er dette fore
løpig et prøveprosjekt først 
når utprøvingen er avsluttet og 
prosjektet kan behandles og 
vurderes som helhet, vil det bil 
tatt stilling til om dette skal mn
føres som permanent førerprø
vesystem. 

- Men trenger vi dette nye
systemet for den praktiske de
len av førerprøven? 

- Alt forandrer seg, men
førerprøven har kanskje ytre
sett foran?ret seg lite. Vi måikke bl! sa fastlåst i et mønster
at v1 ikke er v1I11ge til å se vårt
arbeid fra nye synsvmkler Det
har vært bev1sstg1ørende og
svært lærenkt å arbeide med
forberedelsene ttl denne typeførerprøver V1 er som sagtnettopp kommet I gang med a
kjøre prøver etter disse rutene Om systemet egner seg sompe

l 
rmanent førerprøveordn mgvt vtse seg under den videreQJennomfønngen av systemet
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Kapasitet: 3000 vareslag 
og I 0.000 palleplassar 

- Men meld frå om behov, så skal vi
gjere det endå betre, seier leiaren for 
lageret, Styrk Ersvær. 

Har du nokon gong vitja lageret vårt i Rådal? Vi kan 
seie deg for visst: du vil verte positivt overraska! Betre 
orden - og reinare golv - finn du vel knappast 
heime hos deg sjølv, vil eg påstå! Leiaren for lageret, 
Styrk Ersvær, set si ære i dette, har vi forstått, og 
jamen inneber dette store førernoner for «kundane». 

Men «kundane», kven er so dei? Ja, det kan vere eg 
og du, det, alt etter kva for ønskje og behov vi har i 
den jobben vi skal gjere. Men bortsett frå ein del 
personleg verneutstyr vil det i første rekkje vere dei 
ulike driftsavdelingane som har størst nytte av det 
lageret Ersvær og hans folk etter kvart har bygd opp i 
Rådal. Og høve til å leggje opp til ein høveleg lager
funksjon fekk dei først til fulle då vegsentralen stod
fullt utbygd i 1981. 

S1yrk Ersvær 1 det velordna og 
rommelege kald1Jagere1 

(FOTO ROA) 

Stor kapasitet 
- I dag har vi elt sokalla

varmtlager på omlag 400 m�. 
medan det store kaldtlageret 
vårt er på heile 730 m , forte! 
Ersvær til « Veg i Vest». -
Kaldtlageret er først og fremst 
til lagring av paller, og det 
rommer i alt 10.000 palleplas
ser, noko vi er godt nøgde 
med. Reolane er regulerbare. 
slik at vi kan lagre i flene høg
der. Her har og nokre av avde
lingane fått avsett em del reol
plass for seg sjølv. 

Og de1 meter på meter med 
velordna. ryddige hyller lage
ret har å syne fram. mneheld et 
rekkje uhke vareslag. 

- I varmtlageret har vi 1 alt
om lag 3000 ulike vareslag. 
medan det varierer sterkt pa 
kaldtlageret. forte! Ersvær Det 
e� 1kk1e smatten a halde greie • pa 
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• Bra omsetning
- Det må vere store verdiar

som er samla her? 

- Det er det, og vi har ei
bra omsetning, om vi så skal 
seie det sjølv. Vi er oppe i ei
omsetning på nær 10 m1!L kro
ner i året, og har hatt toppar
på om lag 1 mill. kroner I må
naden, forte! Ersvær.

Likevel trur han ikkje at alle
veit godt nok kva som er å få
her. - Nye varer vert for seint 
kunngjort, folk veit 1kkje at vi
held de, på lager, og så skaf
far de, seg varene sjølv utanom 
vårt eige lager. - V, bør vel ta
følgjene av dette og dnve
betre marknadsfønng for oss
s1ølv, memer Ersvær.

- Vil dette seie at vi ikkJe
er flmke nok til å bruke vart
eige lager?

- Stort sett fungerer dette
bra, og rekneskapen syner jo
og at dnfta går bra, pe1kar Er
svær på. - V, vonar sjølvsagt
og at kundane er nøgde. For
oss er det 1kkje alltid like lett å
gJere kundane til lags, av d1 vi
ikkJe velier varene sJølv. V1 er
bundne av rammeavtaler som
innkjøpskontoret I Vegdirekto
ratet har 91ort.

Meld frå om behov!
- Pa den andre sida bør

kundane vare og vite at de1 av
og lll stiller unmelege krav. Er-

l-/1lbe1g Nylund med IJ/1 av wva 

let pa varm/lageret 

svær syner t.d. til at tunnelbol
tar oftast vert kjøpt direkte inn 
til anlegget, og at det deretter 
er vanleg å supplere frå lage
ret. - Det er vel og bra det, 
streker han under, - men ofte 
haster det svært, og av di v1 
aldri veit noko konkret om be
hovet for slikt utstyr, så er det 
og vanskeleg å ha e1t skikkeleg 
varelager. Vi trur det rna vere 
mogleg å ha meir oversikt, så 
vårt ønskJe er at driftsavdelm
gane må rekne ut behovet for 
neste år betre. V1 treng så god 
informasion som mogleg om 
behovet, så skal vi klare slike 
saker greit Og Ersvær pe1kar 
på at det 1kkje er så bra å 
«brenne mne» med større la
ger, det bmder mykje kapital. 
- Fekk v1 vite lttt me1r. ville
det vore lettare for oss a 
arbeide. Då kan v1 føre e1t pas
sande lager. 

- Fmst det reglar for kva de
skal ha pa lager? 

- V, har 1kkJe noko spes1f1-
serl. V1 rna vurdere etlerspur
nad, kostnad, leveringstid og 
fraktavstand Røynslene vare 
syner samstundes at brukarane 
veit ltte om lagerhald og øko 
nom1 - da ville de1 ha st!lt 
andre krav Del ser elles ut til 
at de1 fleste gJer enkle kJøp 
SJølv. medan det som tek tid 
vert overlate til oss. Og v1 sei 
stadig at manqe lar seg lure av 
smarte sel1arar 

Lars Røsseland 1 arbeid pa 
kaldtlageret 

Bør nytte varekunnskapen 
betre 

- Eg trur at dersom Horda
land vegkontor berre brukte 
:nnkjøpsseksjonen og lageret til 
a gJere mnkjøp, så ville v1 
oppnå svært gode føresetna
der. Då ville ein betre kunne 
utnytte den varekunnskapen vi 
har,. og eg trur vi kunne skape
end� betre tilhøve på dette 
omradet - det er Jo dette v1 
Jobber med heile dagen1 

. Det er I første rekkje rekvi
sita, reservedelar, verneutstyr. 
skilt og oppsettmgsmatenell 
so� er lagervare, og lageret
ma. ikkje bh for stort, det rna
alltid vur?erast ut frå kva som
er føremalstenleg, hevdar Ersvær. Det er I dag fem mann 1
arbeid. P� lageret, og Ersværvonar a fa em til pa kaldtlageret, der de, dessutan har skliiog utleige av kategori 4-maski-
nar, som beg d m kje tid 

ge elar krever 
Y · Proctuksionen av so-kalla Ethafoam plater til 1sola s1on 1 tunnela c ne vare høyrer og mn under I 

Rådal s 
agerverksemda 1 

Ka� 1 
a her sk]er litt av kvar!

c iende er d I k nærare f e no o a sia 
pa or andre og? 

!?øa 
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i ny drakt 
og litt til 

I ny drakt og med et innhold 
som spenner fra Søndre Inn
fartsåre sett med «gåseøyne"
på framsiden, - _til moderne
«bus" i arbeid pa medaliens
bakside, var «Veg i Vest" i ok
tober et nesten nytt bekjent
skap. Ja, man har tydelig for-
nyet seg. 

Det nye formatet gJør etter 
vår mening ikke bare bladet 
mer oversiktlig og lettere å 
lese, men først og fremst gir 
det større rettferdighet til de 
mange fine og interessante 
fotoene. 

Ja, store og tydelige fotos er 
viktige for oss, for det er nem
lig på det plan vi gjør vårt be
kjentskap med bl.a. «kjentfolk» 
ute på Spelhaugen. 

Og slik må det nok kanskje 
være, men da er det jo godt å 
ha en skikkelig referanse, om 
vi noen gang skulle råke borti 
en av disse lokale størrelser på 
vår veg. 

Apropos fotos. Hva med en 
fotokonkurranse i Veg i Vest,,? 

Eller er det kanskje det som 
allerede foregår uten at vi vet 
om det? 

I så fall, heldig er de som 
har fått nådegaven og i be
driftsavisen rekker opp med 
bildene sine. Sjøl har v1 forres
ten med stor ambisjon og lite 
kamera lenge lusket rundt på 
jakt etter det rette motiv, som 

I{ilometrering 
av fylkesvegane 

Desse små skilta er etter 
l('vart dukka opp fle1re stader 1 
fylket De1 syner at v1 no er 
komne i gang med å ktlome
trere fylkesvegane, på same 
måten som for nksvegane 
Arbeidet tok til i fjor, og før det 
har vi berre hatt kilometrering 
på kart. 

Til no er arbeidet korne så 
langt at det fmst referansepunkt 
for fire kommunar, Kvinnherad, 
Jondal, Voss og Bergen l år er 
ein korne 1 gang 1 Lindås kom
mune. De1 øvnge kommunane 1 
fylket føl91er fortløpande, og 
arbeidet skal etter planen vere 

gjennomført over ein dryg fire
års periode. 

Dei små, firkanta kilometer
skilta vert sett opp ved vegkan
ten for kvar 500 m l llllegg vli 
em finne eit skilt med slutta! 
der vegen grensar til kommu
nal eller pnvat veg. 

Samstundes er det laga 
kartmatenell over fylkesvegane 
1 desse kommunane I måle
stokk l · 5000. Her vil em finne 
same mformasion som på flyb1-
leta av nksvegane. Hovudarkl
vet for desse karta er a fmne 
hos T. Haugen. planavdelinga 

et bidrag til bedriftsavisen. 
Men med det som har festet 
seg til filmen pr. nu, har vi kun 
markert oss med noen solide 
«talenter" i en fotohandlers 
pengepung. 

Men vi føler oss ikke ensom 
av den grunn, for der hadde 
vært folk før. 

Ellers har spinnesiden hos 
oss etterlyst en kryssordopp
gave i bedriftsavisen. 

Etter vår mening en god ide. 
Den kan bli til hygge og nytte 
for mange (eventuell interesse 
er jo lett å registrere). Eller 
hva med en: «Gjest i «Veg i 
Vest,,? Vi tenker da på «van
lige" mennesker som i be
driftsavisen gjerne forteller litt 
om seg og sitt. 

Av erfaring vet vi det fins •mye mteressant å høre langs 

F107-01 

KM05 

K1lometrennga vert ma. 
nytta til registerboka som Veg
direktoratet gjev ut kvart år 
Dette arbeidet skal v1 no ra 
over sjølv. Også for skilt- og 
avkjørselsreg1steret er kilome
trennga nyttig, og all reg1stre
nng vert QJort ut frå desse 
punkta som no vert markert. 
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• vegkanten. Og uten å gå red
aksjonsrådet i næringen, mener
vi å ha hørt om en veteran i
Hordaland vegvesen som fra
sin tid på anlegg bl.a. har tatt
vare på et langebrød som nå
må være 20----30 år gammelt +

en «munkepanne» for vedkom
fyr, som skal være fra før 
Halvor Lassesens tid (bestefar 
til Camilla Collett som var klok
ker på Osterøy et sted). Her 
må det jo ligge an til noe 
brukbart? 

I høve vegopninga Rolvsvåg-Lønningdal: 

Giør Veien smal -! 

At vandre den Vei som er aapen og breed 
og ei ane Fare - men kun ane Fred, 
Kan ænde med gnissende Tænder. 
Thi Veien som fører til Lykkenes Sal 
er tæmmelig kronglet, - og tæmmelig smal, 
saa vidt som vi Skriftene kiænder -. 

Der-bygdes een Vei ved den braadype Fiord 
hvor Lyng og Konvaller og Furuer gror 
- eet Landskab som kaldest for «Stranden».
Den bygdes for breed, og bleev saadan for dyr,
og Pænger bleev unødig sat over Styr;
- man sagde. Det var da som Fanden'

Og dermed bleev Hoder.ne nedlagt i Bløt 
- og Jaa der, int.il de bleev bløde som Grød,
og skarpe - som Silden i Lake.·
«Hvis Veien er bleeven een Meter for breed,
saa kan man jo efterpaa linde det Sted
og hengrave jorden tilbake.'

At saadan faa Ve1en fra bred og til smal, 
det er vel een Tanke som er gemal 
- og udklækkes kun hos de store.
«Thi Veien t1J Stranden bleev s1krere saa».
Th1 det som v1 smaa 1kke skiemner os paa.
det ved de nok hist paa Kontoret -

Og vandrer du frem paa den usmale Sti, 
hvor Lycken kan synes at k1ækl s/aa d1g b1, 
da husk kun paa Ordet - det k1ændte 1 

Og derfor Hav Tak. k1ære Vænner, som veed. 
og leeder os bort fra den Vei som er bred' 
Th1 nu har v1 Glæde 1 vænte -

�4 '.../F/; I "/L�-i'l 

Jimmi Øvredal, 
Øvredal i Os. 

For øvrig har vi registrert at 
det er smått med stoff fra sport 
og hovedtillitsmann, men det 
bekymrer oss lite, for det folket 
er ikke «munnvalen» og vet 
nok å si fra. Men slike tanker 
bør en vel helst holde for seg 
sjøl, ellers blir en nok for en 
Larris blant Vangsgutar. 

Til slutt Vi håper å få be
holde den «nye» bedriftsavisen. 
Saken gjør seg i tillegg bedre 
enn før, både på bord og i 
hylle, men en betingelse må 
være, at man ikke nå har i tan
ker å bli så «fin» at vi andre 
som av og til har noe på hjertet 
ikke lenger tør delta. 

Hilsen 
B&R 

P.S. Når det gjelder årsmel
dingen, så har nok den gått oss 
hus forbi. Derimot har vi hatt 
både nytte og glede av heftet 
med bilder og tekst fra det nye 
vegkontoret. 

«- eit lite glytt attende
over skuldra for den som
er blitt pensjonist», har
han kalla det, mannen
som har send « Veg i
Vest» dette vesle diktet:

VED MILEPELEN
Du står ved m1Jepelen
Du undr.ast på at han
ikkje 
stod på høgda _ 
Du ser attende, oppover, og merka 1kkje undabakken 
Du fekk ikkje nyta utsynet der.ifrå 
du hasta berr� v1dare.Du kan berre sjåattende no 
mot høgda bak d eg
Du sk J ·kk a 1 Je dit meirFor du er komen Ill

.
m1Jepefen _ 

Lars Steinaberg 



Dette var neimen ikkje 
til å tru! Ektemannen og 
meg på tur til Westland 
hotel - på kurs! 

Av alle nymotens feno
men var no dette det 
mest utenkjelege. 

Her har gubben arbeidt 
som vegvaktar og på an
legg i 20 år, traska og 
trakka, grøfta og raka 
stein. sete ute og ete nista 
si medan vadlasletta rann, 
til andre tider med sol og 
fuglekvitter. alltid trugen 
og stødig, passa arbeidet 
_ ryktet til trass. 

\. 
I � i 

I I 

Inreresserte 11/høyrarar. fra v fru Haugland, ekteparet Frome1de og ektepa
ret Sørensen. (rQTO K HOLE) 

Frå nistesmørjing og beistastjom 
til pensjonistkurs på hotell 

Men sjå: «Hvad du evner 
kast av i de nærmeste krav», sa 
dikteren 

No på «hadlet» til pensions
alderen kom tilbodet tre da
gars opphald på hotell med full 
løn + ektemake. Eg maste so 
pass lenge at slippen vart send 
siste dagen, og svaret korn. me 
var velkomne på kurs. 

Det ei openbern eu alvoi leg 
emne ekteparet GJerde følaier 
med I her -

1·, I' K !ic'Lf.• 

Me vart installerte på eit før
steklasses hotell, med bad og 
det som høyrde til. Nistesmør
jing, oppvask og be1stastjorn 
vart ein saga blott. 

Etter ein herleg frukost 
skreid me til verket. 

Vegsjef Martinsen ynskte oss 
velkommen. han hadde køyrt 
den lange vegen i ruskaveret 
for å vera med oss fyrste ti
mane. det sette me pris pa. Litt 
spende og trangpusta var vel 
nokon av oss, men kursle1aren 
vår var endefram og grei, han 
løyste på knutane so me slappa 
av og vart motiverte t!l meir 
lærdom om vår situasjon. 

Alt kan eg 1kkje koma inn pa 
her, men rnarkedssief Egil 
Storvik pensa oss med em 
gong mn pa nye tankar. so me 
faktisk kom til a sja oss Sjølve 
frå ein ny synsstad. Han ville 
91erne 91 oss me1r tru pa oss 
sjølve. viste oss at rne var em 

ressurs i samfunnet. Endå om 
me innerst mne visste dette, 
var det godt å høyra. Eg no
terte flittigt, men eg såg at 
mange av dei eldste gubbane 
retta ryggen so det var at å 
knaka. konene såg mykjese
gjande på førelesaren, so på 
kursleiaren. nikka so til ekte
mannen, mens det blmka bak 
brilleglasa «no, ka sa egi" 

S1dan veksla det på, me fekk 
høyra kor best me kunne ta 
vare på kroppen var. smnet 
vårt, korleis me burde bu. Til 
og med om me v!lle byggJa til 
eller om. so vart det rad t!l det 
og. 

Det opna seg radt e1 ny verd 
stundom E1 lita Jente som viste 
seg å vera psykolog, stod fram 
og fortalde oss kor me skulle ta 
dagane. ho visste kva ho 
kunne, den tytta. 

No var no me i gruppa helsi • heldige, de1 neste hadde eige 
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«Grumtlag og hovedmål» 
under revisjon 

Endringene i vegvesenets generelle policy 
vil bli innarbeidet i rulleringen av vegplanen. 

Grunnlag og hovedmål 
(GOH) for Statens vegve
sen ble lagt fram i 1978. 
Det ble da forutsatt at do
kumentet skulle justeres 
og oppdateres hvert 
fjerde år, og at eventuelle 
endringer i prinsipielle 
mål og holdninger ble 
innarbeidet 1 langtids
plan/vegplan. 

Det tok litt tid før dette 
kom i gjenge, men i 1982 
ble det satt ned et utvalg 
med vegsjefen i Vestfold, 
Johan Lepperød, som 
formann. 

Utvalget har nå lagt fram et 
revidert utkast til GOH som er 
sendt ul til høring I etaten. 
Svarfrist er satt til I. Jull 1984. 
Dokumentet vll så bh bearbei
det og behandlet t forbindelse 

• hus, dyr a stella. fiska litt, so
fnttdsproblem vart det lite av,
og som em vegvaktar sa «Da
ska so Ill€:: lE: at oss». Rep!Jk
kane kryssa rommet rett som
det var

« Veg 1 Vest» har vel tkkJe
spalteplass me1r. so eg vtl
senda em takk ttl de1 som legg
opp tII desse kursa. takk til
kursle1arar og ttl personale! pa
hotellet fur l!yqgielr::g handsa
mmg

Takk oq hels111q til alle 1 

c;ruppa fra ,�, av konenP sorn
var med

2b \/1.:.(i I VEST

med vegplanarbeidet, slik at 
endelig revisjon vil foreligge i 
1985. 

Utvalget sendte ut skriv til 
vegkontorene og avdelingene i 
Vegdirektoratet for å få et 
bedre grunnlag for revisjons
arbeidet. Det viste seg at selv 
om flertållet mente at GOH var 
av betydning, hadde dokumen
tet begrenset verdi som sty
ringsdokument av ulike årsa
ker, som bl.a. at dokumentet er 
dårltg kjent nedover i organi
sasjonen, dvs. det er få som 
kan identifisere dokumentets 
prinsipielle formulennger med 
sine mer jordnære problemer 
og oppgaver, eller at GOH er 
for generelt, positivt og uklart, 
og tidens viktigste saksområder 
fanges ikke opp. 

Det er en del uklarheter om 
hvilken rolle GOH skal spille 1 
etaten. Da arbeidet ble satt i 
gang 1 70-årene var det hensik
ten å tenke gjennom vår plass 1 

samfunnet, oppgaver og mål, 
og sette t gang en langtidspro
sess. Det er derfor ikke annet å 
vente enn at dokumentet ble 
noe uklart og kanskJe Ill! «høyt
flyvende». 

Utvalget som na har arbeidet 
med rev1s1onen, mener at man 
med fordel kan gJøre visse 
endringer 1 GOH. Omtalen av 
langtidsprosessen er redusert, 
og utvalget forsøker a legge 
større vekt pa omtalen av kn 
tiske (v1kt1ge) omrader Etter 
m111 oppfat111ng har utvalget 
funnet fram 111 klarere, mer 
konkrete og entydige forrnule 
nnger 111nenfor ulike sider av 
virksomheten 

Grunnlaget for etatens vJik
somhet står fast: 
- Samfunnets behov for et or-

ganisert vegtransportsy-
stem.

- De overordnete politiske
myndigheters behov for å
styre dette systemet.

Utvalget har festet seg ved
følgende «kritiske områder»: 
• ressursknapphet - lavere

ressurstilgang til vegvesenet
• arbeidsledighet - økt kon-

kurranse om arbeid
• «utdanningssamfunnet»
• hurtig teknologisk utvikling
• raske endringer i holdninger

og krav - b"a. til tjeneste
yting fra samfunnet til den
enkelte eller til gruppen.

• byråkratisering - avbyrå
kratisering

• delegering - enhetlig sty·
ring

• endringer i forvaltningen -
bl.a. fylkeskommunenes inn
tektssystem, ansvar for tra
flkksikkerhetsarbeidet

• nye krav til ledelse
• behov for personell med

annen utdanningsbakgrunn
enn det som har vært vanlig.

I utkastet som nå foreligger
er derfor innholdet noe endret,
og de vesentligste er å fmne
under kapitel !IL _ Viktige
oppgaveområder og mål er.

Trafikksikkerhet
Lovverket er endret og ansvaret for trafikks1kkerhetsarbe1det er klarere plassert.Utvalget har fulgt opp dette ogogsa g1tl uttrykk for vegvesenets holdmng og mal. «GJen·nom et bredt engas1ement ogkonkrete mål 
b d 

vil vegvesenet ar e1 e for 0 

ulykker». 
a redusere antall 

Under et k t h 
Pun I om traftkan ene. ar ut 1 gende 
va 9et foresla li føl

arbeide fo 
«Vegvesenet vtl 

far en ste, 
r
. at trafikkopplæring

ket» 
ne Plass I skolever 



Miljøet på og ved 
vegen 

Utvalget har tatt hensyn til at 
det nå foreligger retningslinjer 
som bl.a. fastsetter tålegrenser 
for støy. Utvalget har videre 
foreslått at vegvesenet legger 
større vekt på landskapspleie 
og sørger for tilfredsstillende 
parkeringsforhold på større ut
fartssteder. 

Økonomiforvaltning

Stikkordene under dette 
punkt er: dokumentasjon, be
hov, resultat og konkurranse
evne. 

Etaten vil legge stor vekt på 
å dokumentere resultatene av
sin virksomhet, herunder egen
konkurranseevne. 

Bruk og vedlikehold av 

vegtransportsystemet 
Forslag til endringer under 

dette punkt går ut på i større 
grad å fremheve en positiv 
holdning overfor godstransport 
0g kollektivtransport, også når 
det gjelder nødvendige kon
trolltiltak 

Gang- og sykkeltrafikk 

Punktet er nytt. Gang- og 
sykkeltrafikk var tidligere om
talt under forholdet til pub
likum Utvalget foreslar nå at 
Statens vegvesen vil legge vekt 
på å øke vegstandarden for
gående og syklende. Fra før 
står det bare at hensynet til 
gang-/sykkeltrafikken skal iva
retas. 

Veg- og 
vegtrafikkplanlegging 

Følgende avs111tt er nytt her 
« Valg av teknisk kvalitet og 

standard skal skie med ut 
gangspunkt I mal om lavest rnu
!Ig totalkostnad for vegens le
vetid». 

Vegarbeidsdriften 
Utvalget har omtalt driftsøko

nomiske hensyn, effektivitet og 
produktivitet og kvalitetssik
ring. 

Valg av driftsformer 
Fordelingen på driftsform 

skal skie ved konkurranse. 
Dessuten mener utvalget at det 
er viktig å understreke føl
gende: 

«Når en skal dimensjonere 
ressursene for drift i egen regi, 
skal en bygge på at arbeids
plasser i privat virksomhet er 
samfunnsmessig ltkeverdig 
med arbeidsplasser i offentlig 
regi». 

Arbeidsdeling 
Utvalget har med et nytt 

punkt om prinsippene for ar
beidsdelingen mellom Vegdi
rektoratet og vegkontorene. 

Bruk av ny teknologi 
Vegvesenet bør få en kla

rere holdning t!l bruk av ny 
teknologi Utvalget har derfor 
foreslått eget punkt om det 

Informasjon 
Nytt her er at utvalget fore

slår klart uttrykt at Statens veg
vesen skal ha en informasJons
tJeneste. 

Utvalget mener at en peno
d1sk revisJon av GOH bør 
kunne kombmeres med et mer 
kontmuerhg arbeid med doku
mentet. De skisserer et opp
legg for et slikt kontmuerltg 
arbeid Som utgangspunkt me
ner de at formale! med GOH 
bl.a rna være at dokumentet 
skal innby til dialog om opp
gaver. mal og holdninger 
Denne dialogen ble ikke opp
nådd med den første utgaven 
av GOH. 

Etatens ledelse, som har an
svaret for arbeidet med GOH 
bør hvert år summere opp 
endringer i ansvarsforhold 
oppgaver, mål og holdninge; 
som finner sted. Det bør ut
arbeides oversikt over viktige 
uavklarte områder, og angis 
framtidsplan for eventuelle ut
redninger og klargjønnger 

Hvert 4. år bør så ledelsen 
foreta en grundig vurdering av 
GOH, og om nødvendig revi
dere hele dokumentet. 

SØKNADS

FRISTAR 

for velferdsmidlar og 
hytteleige. 

VELFERDSMIDLAR: 

MA 

Soknadsfnst ior 11Idehng for 
1984 er l. januar 1984. 
Søknadene rna sendast Anna 
Mana Mage, Hordaland vegkon
tor, Spelhaugen 12, 5033 fyl
lmgsdalen 

HYTTENE 

Søknadsfrist for !eige av hyttene 
11[ vmterfenen (skoleienen 1984) 
er fredag 20. januar 1984. 
Søknadsfnst for hyttele1ge 111 
paskefenen er fredag 24. 
februar 1984. 
Hyttene som kan leigast ut er. 
TokagJelhytta. Kvamskogen 
Vegvokterhytta, Kvamskogen 
fossen-Bratte, Kvamskogen 
V1kaf]ellshyila, V1kaf1ellet 
Krossdalshytta, Hardangervidda 
Haradalen. Røldal 
Staven Austmannalta 
M1dtlæger. HaukelifJell 
Nuµshadlene. HaukehfJell 
Ovagen Øygarden 
Bømlo. fmnas 
Drotnmgsv1khytta. Godvik 

De1 9 førstnemnde er fjellhytter 
og elet 3 siste ltgg ved sioen 
Søknader om hyttele1ge rna 
sendast sknftleq 111 Ruth fur
hovden Hordaland vegkontor 
Spclhaugen 12 5033 Fylhngs 
dalen I soknaden rna Sii1 alre1-
na11ve hytteynskie oy antult 
personar (vaksne + bo111) 1112 
opp91evas1 
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satsane varierer frå ein halv til 
ein og ein halv dollar. 

I tillegg har desse selskapa 
inntekter på parkeringsp!assar, 
renteinntekter og utbytte på 
obligasjonar på om lag 2 
mil!iardar kr. pr. år. (Alle desse 
tala er frå 1980). 

Av desse inntektene gjekk 
vel 3 milliard kr. til drift, vedli
kehald og nedbetaling av an
legga, og resten, om lag 1. 7 
milliardar kr., vart ført over til 
stats- og kommunekassa. 

AV PER S. MYHREN Bompengeinntektene på an
legga til og i New York var 
altså 2.8 milliardar i 1980. Rek
nar vi med at det bor 8 millio
nar menneske i New York, vert 
det 350 kr. pr. person. 

I samband med trans
portplan for Bergen er 
forslaget om å setje opp 
ein bompengering rundt 
Bergen sentrum lansert. 

Utan å ville dra ei di
rekte samanlikning, kan 
det kanskje vere av inter
esse å sjå på det systemet 
ein har i New York. 

Byen New York ligg i stor 
grad på tre øyar (Manhattan, 
Staten Island og Long Island). 
Det betyr at trafikken mn til 
byen og mellom dei ulike by
delane går via bruer og under
s1ø1ske tunnelar. Desse an
legga, som I s1 tid vart bygde 
som bompengeanlegg, er no 
for del meste nedbetalte. men 
bompengeordmngane er ikk1e 
avvikla. 

Grunnen til at em framleis 
har bompengeordmngane m
takt er føl91ande 

Stal og kommune vil 1klqe ta 
de, store vedhkehaldskostna 
dene pa desse anlegga mn pa 
de1 ordmære vegbudsJetta 
Spesiell v1kt1Q for bruene/tun 
nelane mn til Manha;tan er at 
em ønskJer a redusere b1ltra 
f1kken oq fa 1raf1kantane over 
pa tog/T bane/buss Den tredJe 
qrunnen P.r at overskolet bom 
pengeselskapa har '.Jar mn 1 

stats rJ4 k,,mmunekassa som 
em del d"J skattPqrunnlnqet 

?.� VU; f VLS'J 

Trafikken til New York frå 
sør og vest går over 6 store 
anlegg (4 bruer og 2 tunnelar). 
Bomselskapet her er hamnesty
ret i New York (Port Authority 
of New York and New Jersey), 
og det tar inn l. 1 milliard kr. i 

Dersom vi overfører dette på 
Bergen, skulle det gi 350 kr. x 
210.000 = 73.5 mill. kr. pr. år. 

Kor mykje bompengar vart det til samanlikning betalt på
vegar/bruer/ferjer til og i Bergen i 1982? 
- Løvstakktwmelen ............................................... 4,2 mill. kr. 
- Arnanipatunnelen............................................... 4,2 mill. kr. 
- Sotrabrua.............................................................. 8,5 mill. kr. 
- Steinestø--Knarvik............................................. 2,0 mill. kr. 
- Salhus-Frekhaug .............................................. 0,4 mill. kr. 
- Krokeide-Austevoll......................................... 0,4 mill. kr. 

bompengar pr. år. Bomsatsen 
er em og em halv dollar eller 
om lag 10 kr. InnkrevJmg berre 
i retnmg mot byen. 

Mellom de1 ulike bydelane 
er det 9 bomanlegg (7 bruer 
og 2 tunnelar) Det er e1t kom
munalt selskap som står for 
desse anlegga (Tnborough 
Bndge and Tunnel Authonty), 
og de1 årlege bommntektene 
ligg på 1.8 mLlhardar kr. Bom-

Sum 19,7 mill. kr. 
Dette utgjer knapt hundre kr 

pr. mnbyg91ar i Bergen. For åkorne opp på eit tilsvarande
nivå som New York, matteeventuelt bompengane her firedoblast. 

Spørsmålet er no: Skal Ber
gen leve opp til sitt ry som
Norges bompengeby nr. I? 
�Jern byen kanskje 1 tillegg tila konkurrere med New Yorkom å bli verdens le1ande bom·pengeby t kr. Pr innbyggJar?

r---------------
-

--, 

AKSJON MENNESKEVERD 
Like før denne aksionen kom det opp e1l forslag om at alle 1 1 ette
ved Statens vegvesen 1 Hordaland skulle 91 em lime!øn t I 

Is 
. k . b 1 111nsam-lrngsaksJonen Av prak11ske arsu e1 vart eløpet sett til kr 40. Vi kan no melde at 111nsaml111ga gav totalt kr 16 880 som t · . , var over levert 111 AksJon Menneskeverd pa 111nsam1Jngsdagen d 23 ktober. Bade arbe1dslakarorgarnsasJonane s111e valde 1.8' P 

en ° 

_ . H d· 1 resen1anta1 oy adm1111strc1s1on ved vegvesenet I or a and støtta aks ionen



Memonal Bndge 

BOMPENGAR I USA 
!IUZtrykk frå ein studietur våren 1983

J USA er det om lag 240 bom
pengeprosjekt i drift: 

- Bruer 160 - 500 km
- Tunnelar 10 - 80 km.
- Vegar 70 - 7000 km.
Eigarforma er som i Norge

delt mellom offentlege (dvs. 
delstat), fylke og kommune og 
private 210 er offentlege og 30 
private. 

Samla lengd av desse pro-

Bompengar. 1akk1 pa amenkansk vis

AV PER S. MYHREN 

sjekta er vel 7500 km, eller vel 
fire gonger riksvegnettet 
Hordaland. 

På dei offentlege bompro
sjekta vart det i 1981 betalt vel 
12 milliardar kr. i bompengar. 

Om lag 6 milliardar gjekk 
med til vedlikehald og drift av 
anlegga inkl. bompengeinn
krevjing. Vel 2 milliardar av 

Den låge «bygmnga» langs vassflara er 
em bomveg 1 /0 høgder - East River 
Dnve på Manhattan.

bompengeinntektene vert ført 
over til andre føremål, t.d. sub
sidiering av kollektiv trafikk 
(spesielt i New York-området) 
og delvis rett i statskassa. 

Bomvegar har lange tradisjo
nar i USA, men fram til midten 
av 1930-åra var bompengar 
berre brukt på bruer. Den 
første vegen med bompengar 
var ein statseigd veg i Connec
ticut, der det vart sett opp ein 
bom for å finansiere ei forlen- • gmg av denne vegen. Føre-

« There are no such 
things as free roads 
there are tax roads or 
tollroads . . .  » 
(Det finnes ikke noe slikt 
som frie veger - det er 
enten «skatteveger» eller
bomveger.)
Dette slående faktum står
som motto for New Jersey
Turnpike, en av bomve
gene som P. S. Myhren
besøkte i USA.
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• handsbompengar er altså ikkje
noko nytt. Det vart bygt nokre
få bompengeprosjekt fram til
andre verdskrig. Så vart det
stopp til etter krigen. Då skaut
bompengebygginga på ny fart,
og det var i prinsippet delsta
tane som finansierte store delar
av hovudvegutbygginga på
denne måten.

Bilorganisasjonane og den
føderale regjeringa var ikkje
begeistra for alle desse bom
pengane, og i 1956 vart det inn
ført ein føderal bensmskatt som
skulle finansiere utbygginga av
hovudvegnettet, m.a. med det
siktemål at ein skulle unngå
nye bompengar. Trass i det
held utbygginga av bompenge
vegar fram, parallelt med auka
statleg vegbygging, sltk at
bomvegnettet vart dobla frå
1956 til 1976. Tempoet i utbyg
ginga er no redusert, men det
sk)er ei stadig utviding av ek
sisterande system.

Bortsett frå ein del bruer
som er overtekne til vanleg
vedhkehald av offentlege sty
resmakter, så er det lite som
tyder på at det eksisterande
bomvegsystemet vil bh over
teke til vanleg vedlikehold. Dei
offentlege løyvingane til vegar
er så små at bompengeinntek
tene er naudsynte for a halde
vegane ved Ilke, sjølv om de1
er nedbetalte. Generelt er
bomvegane det best vedllke
haldne vegane 1 USA.

Det at bommane også vert
brukt som mJølkeku for stats
kassa og t.d. 1 New York for a
redusere trafikken ttl sentrum,
91er at mgen av de1 v1 var 1
kontakt med rekna med at
bompengar var pa veg ut 1
USA

New Jersey Turnpike

E11 av det største bompen 
gepros1ekla 1 USA er The New 
Jersey Turnpike. oq e1 v1tpnq 
her vm em del dV pmyrnmmel 
for reisa var 

Admm1stras10nsby,_y1e1 fr,r 

Jf \/r/ i I ·.;t::··1 

bomselskapet ligg midt inne i 
eit av dei 27 toplanskryssa som 
er spreidd med jamne mellom
rom langs den 226 km lange 
bomvegen. Vegen går gjennom 
heile staten New Jersey, frå 
grensa mot Delaware til New 
York, og er hovudåra mellom 
Washington/Philadelphia og 
New York-området. 

Det er staten New Jersey 
som eig bomselskapet, og gu
vernøren er den øvste styres
makt i selskapet. 

Tolvfelts veg 
Dei første 188 km av vegen 

vart bygt på 23 månader, frå 
januar 1950 til januar 1952, og 
anlegget er seinare forlenga i 
fleire mindre byggjesteg til 226 
km. Vegen vart først bygt som 
4-felts motorveg, men store de
lar er seinare utvida til 6 felt,
og for den mest trafikkerte de
len til 12 felt Desse 12 felta er
delt inn I fire 3-felts seksJonar,
6 felt til tunge bilar og 6 felt til
småbilar.

Bomselskapet har og etablert 
ein eigen rampe fram til eit 
separat bussfelt som går mn til 
Manhattan. I nærleiken av New 
York har bomselskapet bygt 
fleire parkeringsplassar som 
vert nytta til såkalla «park and 
nde», der parkenngsavg1fta in

kluderer bussbillett til Manhat
tan. 

260.000 bilar om dagen 
Trafikken på denne vegen er 

over 130 mill. køyrety pr. år, 
dvs. at 260.000 køyrety kvar 
dag passerer gJennom bom
mane Den årlege bompenge
mntekta er pa I m1lhard kr 

Bompengeavgifta er avhen 
g1g av streknmga som vert 
køyrt. For em liten btl utgJer 
den om lag I O øre pr km.. for 
em stor lastebtl er avgifta 25 
øre pr km Mmste avgiftssats 
er l.50 kr 

1300 bornvaktar 
Ttl å krevie 111n bompengane 

er det tilsett 1300 personar, og 
innkrevjinga kostar 175 mill. kr. 
pr. år, dvs. om lag 18% av 
brutto bompengeinntekt. 

Samla driftskostnader utgjer 
om lag 500 mill. kr. pr. år. Res
ten av inntekta som og utgjer 
om lag 500 mill. kr. pr. år, vert 
nytta til renter og avdrag på 
lån og til fond. 

Kva vert framtida for dette 
selskapet når gjelden er ned
betalt? Allereide i 1964 vedtok 
staten New Jersey at vegen 
skal gå inn i det statlege veg
nettet når gjelden er betalt, 
men bompengeinnkrevjinga 
skal halde fram for å deklqe 
driftskostnadene. 

Avansert meldingssystem 

Heile anlegget var forsynt 
med detektorar av liknande 
type som vi bruker til våre nye 
telleapparat. Ved hjelp av 
desse detektorane hadde em 1 
hovudkontoret oversyn over ka
pasitetsutnytting og fart på de1 
v1ktigaste punkta på vegen. Dei 
kan då oppdage om det har 
sk]ed�er i ferd med å skJe 
tmg pa vegen, og ved hJelp av
ca. 100 fjernstyrte opplysnmgs
sk1!Vtavler kan trafikantane fa 
melding om å redusere farta 
på grunn av ulykke/snø/is osb 
Det kan og meldast at vegen 
er stengd, og mask1malfarta 
kan fastsetjast automatisk. Dette
systemet fungerer godt, ulyk
kesfrekvensen er lag, og det er
sJeldan trafikk-kork. 

EDB er SJØivsagt 1 bruk på
det fleste arbeidsomrada. Einhar til ei kvar tid fullt oversynover k?r mange btlar som er
mne pa vegen, og em far automattsk registrert b tektene å b ommn 

P omstas1on og køyretøykategonar 
Inntrykket v1 sat att med etter a ha t 

111 New y 
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Personalnytt 

L--N_v_e_m_e_d_ar_b _e_id_ar_ar_: __,j I Takk for blomster 
Takk for oppmerksomheten lll 60-års 
dagen. 

f /
Vi gratulerer: 
60 år: 

Reidar Steinestø. 
oppsynsmannsassistent, anlegg.

Wenche Buvik. kontorassistent.

puncheoperatør, vikar.
Ole Bolstad. Haga 1 Samn. Håkon MJelde. Haus 

Aske! T Rafdal. Markhus 
HJalmar Nesse. Seim 
Arnfinn Trellevik. Tymev1k 
Steinsland 

12 I 24 
13 I 24 
27 1.24 

Slutta: 

Ingeniør Einar Hessev1k

Kontorassistent Bent Krøger

Kontorassistent Gro Hatlev1k

Kontorass. Unni K. Morvik

Kokke Marta Larsen

[ Endringar

Jan Allhe1rn er bhtt oppsynsmann.

vedl1kehald 

Kiell Enksen er blitt oppsynsmann.

vedhkehald 

[oøde:

Gunnar J. Gullbra
sverre Haugen 

Hjarteleg takk for blomsterhelsing på 
60-års dagen.

Sverre Skaten. 

Hjarteleg takk for blomsterhelsinga pa 
50-års dagen.

lngJald Markhus. 

HJarteleg takk 111 Hordaland vegkontor 
for den fme blomsterhelsmga på 50-ars 
dagen. 

Jon Kleppe. 

Takk for oppmerksomheten 111 50-års 
dagen. 

Johannes Ynnesdal. 

Takk for oppmerksomheten 1 
forbindelse med 50-ars dagen 

Brede Bredesen. 

Takk for blomsterh1lsen ul 50-ars 
dagen. 

BJørn Sævere1d 

Nye pensjonistar: 

Anders O Aida!. Bolstadøyn 
Mikal O fromre1de. K1errgarden 
Oddmund G1lbome. Urdland. Voss 
Arnfinn GJerde. Skulestadmo 
Håkon Juv1k. Hogsvær 
Ole H K1errgård. Kierrgarden 
Sigurd L1øen. Haga 
Gunnar J Lofthus. Nå 
Nils Lohne. Espeland 
Tore Stengårdsbakken. Røldal 
Peder Sælen. Syfteland 
Johannes Utne Rmgøy 
Erik Vik. F111ar 
Jostein Aadland. Arnatveit 

Ivar Frotaule, Nesttun 
Sverre Hisdal, Årland 

50 år: 

Georg Johan Sletten. Vågseidet 
Johan Huse. Etne 
Ivar Veka. Evanger 
lngemund Midttveit. Tælavåg 
Jan Alfheim. Heidal 
Jostein Urdal. Vikanes 
Andreas Nottveit. Eikangervåg 

13 2 24 
29.2 24 
17.3 24 

29 l 34 
12 2 34 
18 2 34 
25 2 34 
14 3 34 
24 3 34 
26 3 34 
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